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- Od pierwszej imprezy hala gro-
madzi na trybunach mnóstwo lu-
dzi, dzięki temu jest tutaj wspa-
niała atmosfera – nie krył zadowo-
lenia prezydent miasta Jacek
Wójcicki podczas prowadzonych
w hali licytacji. 

Prezydent miał też osobiste po-
wody do zadowolenia po zakoń-
czeniu ,,własnej’’ licytacji, w trakcie
której 12 chętnych rywalizowało o
voucher na śniadanie z prezyden-
tem. Licytację wygrał Tomasz
Szurkało, oferując 9 tysięcy
złotych i prosząc jednocześnie
fundatora, żeby ten przygotował
śniadanie dla… wolontariuszy Do-
mu Opieki Społecznej nr 1 w Go-
rzowie.

- Oczywiście, że to uczynię, bar-
dzo mnie również ucieszyły inne li-
cytacje, chwilami miałem
wrażenie, że trwa tutaj ostra rywa-
lizacja sportowa. Często bowiem
padały niebotyczne kwoty za sym-
boliczne rzeczy – dodał prezydent.

Poza wydarzeniami w Arenie
Gorzów dużo się również działo w
terenie. Było sporo wydarzeń spor-
towych, jak choćby bieg ,,Policz
się z cukrzycą’’ czy charytatywny

turniej piłkarski z udziałem m.in.
radnych, w trakcie których również
zbierano fundusze na WOŚP. 

W Gorzowie działały dwa sztaby
– przy Klubie u Szefa oraz przy
SP nr 20. Przez całą niedzielę, 28
stycznia na ulicach Gorzowa i
Kłodawy, która przyłączyła się do
gorzowskiego finału, kwestowało
350 wolontariuszy. W sumie
zebrali oni blisko 450 tysięcy
złotych i jest to gorzowski rekord. I
to bez licytacji prowadzonych w
Internecie oraz eskarbonek.
Przed rokiem na gorzowskim licz-
niku było ponad 327 tysięcy
złotych.

Orkiestra w tym roku zagrała dla
oddziałów pulmonologicznych dla
dzieci i dorosłych pod hasłem „Tu
wszystko gra OK!”! Za zebrane
pieniądze zostanie zakupiony
sprzęt do diagnozowania, monito-
rowania i rehabilitacji chorób płuc.

Obok licytacji zebrani w Arenie
Gorzów mogli obejrzeć i
wysłuchać lokalne zespoły tanecz-
ne oraz muzyczne. Gwiazdą wie-
czoru był znany zespół Pidżama
Porno.
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Niebotyczne kwoty za symboliczne rzeczy
Gorzowski 32. Finał Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy przejdzie do historii miasta, ponieważ pierwszy raz odbył się w Arenie Gorzów.
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Gorzowianie tradycyjnie byli hojni i chętnie wrzucali pieniądze do puszek, wielu również uczestniczyło w licytacjach 



ww    1.02.
1984 - Benedykt Wiśniewski
został prezydentem Gorzowa;
funkcję tę pełnił do grudnia
1985 r.
1992 - wprowadzono
obowiązkowe oznakowanie go-
rzowskich taksówek w postaci
żółtych naklejek na
drzwiach z numerem i herbem
miasta.
1993 - otwarta została pierwsza
stołówka dla ubogich zorganizo-
wana przez Gorzowskie Stowa-
rzyszenie Pomocy Bliźniemu im.
Brata Krystyna.
ww    2.02.
1844 - założone zostało Towa-
rzystwo Upiększania Miasta,
które działało do 1941 r., przy-
czyniając się walnie do powsta-
nia licznych parków i zieleńców.
ww    3.02.
1979 - zarząd KS AZS AWF po-
wołał sekcję wioślarską; są to
początki wyczynowego sportu
wioślarskiego w Gorzowie.
ww    4.02.
2011 - pożar strawił osiem me-
talowych bud i pięć kramów na
targowisku przy głównej bramie
cmentarnej na ul. Żwirowej.
ww    5.02.
1969 - powołany został Społecz-
ny Komitet Budowy Między-
szkolnego Ośrodka Sportów
Wodnych pod
Przewodnictwem Bolesława
Stockiego; zbudowany został
nad Wartą przy ul. Fabrycznej.
ww    6.02.
1978 - rozpoczęto budowę Cen-
trum Administracyjno-Handlowe
przy Jagiellończyka, ostatecznie
powstał tylko gmach LUW, od-
dany w 1986 r.
ww    7.02.
1965 - hokeiści gorzowscy wy-
stąpili po raz pierwszy w bar-
wach Stilonu, remisując na
własnym lodowisku ze Spartą
Złotów1:1; na przebieg meczu
wpływ miała... odwilż.
ww    8.02.
1957 - na Wydziale Włókienni-
czym GZWSz (Stilon) wybuchł
jednodniowy strajk, powołano
31-osobowy komitet strajkowy,
który wysunął 19 postulatów, w
tym żądanie podniesienia płac
zasadniczych, ograniczenie za-
trudnienia wśród pracowników
umysłowych i postulaty socjal-
ne; strajk zakończył się porozu-
mieniem.
1980 - ukazał się pierwszy nu-
mer tygodnika „Ziemia Go-
rzowska”; ukazywał się do 2009
r.
ww    9.02.
1898 - zawarta została umowa
ze spółką „Helios” w Kolonii-
Ehrenfeldt na budowę trakcji
tramwajowej i elektryfikację
miasta; tramwaje ruszyły
29.07.1899 r., a 1.09. popłynął
pierwszy prąd do mieszkań.
ww    10.02.
1929 - w Gorzowie zanotowano
29,2 stopnie mrozu; najniższa
temperatura w historii miasta.
1971 - z powodu niskich wypłat
w „Silwanie” zastrajkowały
tkaczki; był to drugi strajk w his-
torii tego zakładu.
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W minionym roku w na-
szym USC sporz¹dzono
1.343 akty urodzenia. Na
œwiat przysz³o 660 dziewczy-
nek i 683 ch³opców, w tym
188 dla dzieci urodzonych za
granic¹. Niestety,
sporz¹dzono równie¿ 10 ak-
tów dla dzieci martwo uro-
dzonych.

Najczêœciej  nadawany-
mi imionami dla dziew-
czynki by³y: Aleksandra,
Laura, Pola, Zofia, Han-
na, Maria i Hanna. Naj-
czêœciej  nadawanymi
imionami dla ch³opców
by³y: Aleksander, Leon,
Nikodem, Antoni, Jakub i
Ignacy.

Ponadto w naszym USC
Sporz¹dzono 376 aktów
ma³¿eñstw, w tym 54
ma³¿eñstw zawartych za
granic¹ oraz 38 ma³¿eñstw
zawartych z obywatelem in-

nego kraju. 10 ma³¿eñstw
zosta³o zawartych poza loka-
lem USC, 219 przed kierow-
nikiem USC, a 93 to tzw.

ma³¿eñstwa konkordatowe.
Ciekawostk¹ jest, ¿e a¿ 49
par odwo³a³o lub nie dotar³o
w wyznaczonym dniu na ce-

remoniê zawarcia zwi¹zku
ma³¿eñskiego.

W Urzêdzie Stanu Cywilne-
go w Gorzowie Wielkopolskim

sporz¹dzono 1.907 aktów
zgonu (w tym 27, które na-
st¹pi³y za granic¹). Zmar³o
1.016 mê¿czyzn i 889 kobiet.
Najwiêcej w przedziale wieko-
wym 71-100 lat (1.017 zgo-
nów) i 61-70 lat (412 zgonów),
ale tak¿e 58 zgonów w prze-
dziale wiekowym 0-20 lat.

W 2023 rok gorzowski USC
wyda³ m.in. 14.458 odpisów
skróconych, 2.500 odpisów
zupe³nych oraz 1.472 odpisy
wielojêzyczne.

Oprócz pracy merytorycz-
nej USC organizuje ró¿ne
uroczystoœci rodzinne. W
2023 roku urz¹d zorganizo-
wa³ trzy uroczystoœci jubileu-
szu 50-letniego po¿ycia
ma³¿eñskiego; 134 parom
wrêczono medale za d³ugo-
letnie po¿ycie ma³¿eñskie.

W 2023 roku 14 osób obcho-
dzi³o setn¹ rocznicê urodzin.

ŹRÓD³O: USC

Czternastu ,,stulatków’’ i inne ciekawostki
Czy wiecie ile w minionym roku w gorzowskim Urzêdzie Stanu Cywilnego sporz¹dzono aktów urodzenia? A ile urodzi³o
siê dziewczynek i ch³opców? Ju¿ zaspokajamy Wasz¹ ciekawoœæ. 

W 2023 roku w gorzowskim USC sporządzono 376 aktów małżeństw
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To elementy infrastruktury,
przyczyniaj¹ce siê do ochro-
ny bioró¿norodnoœci. Ich za-
stosowanie, w tworzonych
projektach rewaloryzacji par-
ków, zaplanowali miejscy
specjaliœci zajmuj¹cy siê zie-
leni¹.

Domki dla owadów oraz
budki i poide³ka dla ptaków
zosta³y zamontowane w
ostatnim czasie na terenach
miejskich - skwerze przy ul.
Strzeleckiej, parku kieszon-
kowym przy zbiegu ulic
Chrobrego i Wybickiego,

skwerze przy Spichlerzu
przy ul. Fabrycznej.  

W ramach zagospodaro-
wania tych terenów, zamon-
towano ³¹cznie 10 szt. takich
elementów:  

a) skwer przy ul. Strzelec-
kiej: budki dla ptaków I dom-
ki dla owadów - po 2 szt.  

b) park kieszonkowy przy
zbiegu ulic Chrobrego i Wy-
bickiego: poid³o dla ptaków,
budki dla ptaków i domki dla
owadów - po 1 szt.  

c) skwer przy Spichlerzu
przy ul. Fabrycznej: poid³o

dla ptaków - 1 szt. oraz dom-
ki dla owadów - 2 szt.  

Koszt tych elementów nie
by³ wyodrêbniany, wchodzi³ w
sk³ad ogólnych kosztów za-
gospodarowania wymienio-
nych zielonych przestrzeni. 

Zainstalowanie schronieñ i
poide³ dla ptaków i owadów
by³o mo¿liwe dziêki znalezie-
niu przez miejskich urzêdni-
ków formu³y rozszerzenia
projektu „Rewaloryzacja par-
ków Wiosny Ludów i Koper-
nika w Gorzowie Wlkp.” 

UM W GORZOWIE

Domy i stołówki dla ptaków i owadów
Na trzech gorzowskich skwerach pojawi³y siê domki, budki i poid³a dla ptaków i owadów.  

Kolejna edycja rankingu li-
ceów ogólnokszta³c¹cych Per-
spektyw przynios³a 78. miejsce
II Liceum Ogólnokszta³c¹cemu
im. Marii Sk³odowskiej-Curie z
ulicy Przemys³owej. Jednocze-
œnie daje to szkole drugie
miejsce w województwie lubu-
skim po I Liceum Ogólnoksz-
ta³c¹cym w Zielonej Górze
(miejsce 69. w kraju). 

I Liceum Ogólnokszta³c¹ce
im. Tadeusza Koœciuszki z
ulicy Puszkina zajê³o w ran-

kingu miejsce 188. (w woje-
wództwie 6.). W plebiscycie
znalaz³o siê ponadto IV Lice-
um Ogólnokszta³c¹ce im. Ta-
deusza Kotarbiñskiego z Ko-
synierów Gdyñskich - miejs-
ce 493. w kraju (9. w
województwie).  

Perspektywy przygotowa³y
ponadto ranking techników -
na 309. miejscu pojawia siê
tu Technikum nr 2 Zespo³u
Szkó³ Ekonomicznych im. S.
Starzyñskiego (w wojewódz-

twie daje to szkole miejsce
11.), a na miejscu 411. Tech-
nikum nr 3 Zespo³u Szkó³
Gastronomicznych im. F. Ga-
jewskiej-Karamaæ (pozycja
12. w Lubuskiem).

Szko³y oceniane by³y pod
k¹tem wyników z olimpiad
przedmiotowych, wyników z
matur z przedmiotów obo-
wi¹zkowych i dodatkowych.
Ranking Perspektyw po-
wstaje od ponad 20 lat.

MS

Trzy licea z Gorzowa wśród najlepszych 
Gorzowskie licea ponownie w rankingu Perspektyw. Tradycyjnie ju¿ s¹ w nim szko³y z Przemys³owej i Puszkina.

Gorzowskie II Liceum Ogólnokształcące ponownie ma powo-
dy do zadowolenia
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W centrum miasta powiły się domki dla owadów oraz budki i
poidełka dla ptaków 
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1972 - minister gospodarki ko-
munalnej zezwolił przeznaczyć
teren poniemieckiego cmenta-
rza w Gorzowie na cele użytecz-
ności publicznej; w latach 1972-
74 powstał tu Park Kopernika.
ww    11.02.
2008 - rozpoczął się rozruch
fabryki monitorów tajwańskiego
koncernu TPV Displays Polska.
ww    12.02.
1958 - Zenon Bauer został prze-
wodniczącym Prezydium MRN w
Gorzowie; swą funkcję głowy
miasta pełnił 11 lat.
ww    13.02.
2006 - na skutek podpalenia
spłonęła przystań AZS AWF przy
ul. Fabrycznej z cennym sprzę-
tem gorzowskich olimpijczyków.
ww    14.02.
1947 - Sąd Okręgowy w Gorzo-
wie wpisał do Rejestru Handlo-
wego Księgarnię Świętego An-
toniego.
1994 - wojewoda Zbigniew Pusz
ustanowił medal „Za zasługi dla
województwa gorzowskiego”,
przyznawany przez wojewodę.
ww    15.02.
1990 - powstał Gorzowski Klub
Sportowy „Gorzovia”.
1993 - kuria gorzowska przenie-
siona została do Zielonej Góry.
ww    16.02.
1813 - w czasie kampanii anty-
napoleońskiej pierwsze oddziały
rosyjskie dotarły do Gorzowa;
pod miastem miała rozegrać się
bitwa, w której 1500 Francuzów
i Polaków pokonało trzy razy sil-
niejsze wojska ros. generała
Czernyszewa.
ww    17.02.
1986 - rozpoczęła działalność
Szkoła Podstawowa nr 20 przy
ul. Szarych Szeregów 7.
ww    18.02.
1946 - filmem „Pastuch i świ-
niarka” zainaugurowana została
działalność kina „Capitol” przy
ul. Wawrzyniaka; istniało do
końca 1979 r.
ww    19.02.
1945 - do Gorzowa dotarła 18-
osobowa grupa kolejarzy wągro-
wieckich, którą przyprowadził
Władysław Zastrożny.
2005 - po 40 latach funkcjono-
wania zamknięty został kultowy
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- Jaka jest idea ksi¹¿ki
„Niesamowite Lubuskie.
Notatki z podró¿y”?

- Jest to ksi¹¿ka podró¿ni-
cza po naszym regionie, pro-
muj¹ca województwo lubu-
skie. Celem jej wydania jest
zachêcenie mieszkañców na-
szego województwa do tego,
aby w³¹czyli siê w promowa-
nie swojego regionu, a tak¿e
poznawali go. Dlatego te¿
trochê takie niezwyk³e podej-
œcie do treœci tej ksi¹¿ki, zbie-
rania informacji i wyboru
miejsc, które znalaz³y siê w
publikacji. Miejsca s¹ ró¿no-
rodne - od tajnej fabryki Hitle-
ra i westernowego miastecz-
ka widmo po tajemnicze pod-
ziemne tunele pod koœcio³em.
Staraliœmy siê, ¿eby ksi¹¿ka

mia³a tak¿e charakter eduka-
cyjny i trafi³a do jak najwiêk-
szego grona odbiorców.

- Jaki by³ „klucz” wy-
boru miejsc do publika-
cji?

- Prowadziliœmy otwarty na-
bór wœród wszystkich miesz-
kañców województwa lubu-
skiego i zachêcaliœmy ich,
aby zg³aszali nam miejsca,
które powinny siê znaleŸæ w
tej ksi¹¿ce. Chcieliœmy, ¿eby
to by³y miejsca, które s¹
mniej znane i do tej pory nie
znalaz³y siê w przewodni-
kach, a które zdaniem
mieszkañców warto zoba-
czyæ. Otrzymaliœmy ponad
dwadzieœcia zg³oszeñ. Wy-
braliœmy po³owê z nich, na-
szym zdaniem najciekaw-
szych i najbardziej ró¿norod-
nych.
- Jakie by³y dalsze etapy

powstawania ksi¹¿ki po
wyborze miejsc?

- Wspólnie z ¿on¹ pojecha-
liœmy w te miejsca, które wy-

braliœmy do ksi¹¿ki. Na
miejscu spotkaliœmy siê z
mieszkañcami, którzy
pe³nili rolê naszych prze-
wodników. To oni pokazy-
wali nam miejsca, które sa-
mi zg³osili i opowiadali o
nich. W ksi¹¿ce opisaliœmy
w³aœnie spotkania z nimi,
dane miejsce i jego histo-
riê, a tak¿e to, co zobaczy-
liœmy i czego doœwiadczyli-
œmy. Ksi¹¿ka jest takim
opisem naszej wspólnej
podró¿y. ¯ona robi³a
zdjêcia dziêki czemu publi-
kacja jest bogato ilustro-
wana ponad setk¹ fotogra-
fii z tych miejsc. Moj¹ rol¹
by³o pisanie tekstów o na-
szych podró¿ach i
prze¿yciach.

DOROTA WALDMANN 

To oni pokazywali nam miejsca, które sami zgłosili
Trzy pytania do Mariusza Sobkowiaka, autora publikacji „Niesamowite Lubuskie. Notatki z podró¿y”

- Malujesz Gorzów. Jak
wybierasz motywy do swo-
ich prac?

- To chyba nie ja wybieram
a serce. Ja mówiê, ¿e siê sta-
rzejê wraz z moim miastem.
Tu siê urodzi³am nad brze-
giem Warty i pewne ulice po-
wstawa³y na moich oczach. I
tej chwili, jak wêdrujê po mo-
ich ulicach, po moim mieœcie,
gdzie widzê stary budynek z
ods³aniaj¹c¹ siê ceg³¹, mó-
wiê - to ju¿ jest moje. Zatrzy-
mam to na akwareli i to tak
pozostanie. Zwróæ uwagê, ¿e
budynki siê zmieniaj¹. Po-
wstaj¹ nowe elewacje, zmie-
niaj¹ siê dekoracje, s¹ cukier-
kowe, ale dla mnie s¹ obce.
Dlatego te¿ staram siê zatrzy-
maæ ten mój stary Gorzów.
- Ale wracasz do Lands-

bergu. Odtwarzasz Lands-
berg. Dlaczego?

- Tak, bo ja bardzo szanujê
tych ludzi, którzy tu mieszkali.

Mam na myœli tych, którzy po
1945 roku musieli st¹d wyje-
chaæ. Oni tu mieli krótki czas,
tu by³o ich dzieciñstwo, ich
¿ycie. I mieli naprawdê krótki
czas na opuszczenie tego
miasta. To tak, jak moi rodzi-
ce mieli na Bia³orusi i przyszli
na te ziemie. Dlatego ja rozu-

miem tych, którzy tu mieszka-
li przed nami. Przecie¿ moje
serce jest zatrzymane na uli-
cy Spichrzowej, w centrum. I
dlatego te¿ ja im wspó³czujê i
doceniam to, ¿e mieli miasto,
piêkne, które zostawili nam. I
dlatego je malujê. A jedno-
czeœnie maluj¹c, nie jestem

star¹ bab¹ po siedemdzie-
si¹tce, tylko stajê siê dziec-
kiem. Jestem dziewczynk¹.
Mo¿e to dziwne, ale na-
prawdê tak jest.
- Jaka jest twoja metoda

pracy?
- Wêdrujê po mieœcie, w tej

chwili z balkonikiem ze
wzglêdów zdrowotnych. Ale
przez 50 lat mia³am psy i
bra³am sobie dwa pieski,
szkicownik i sz³am sobie w
miasto. Nie ba³am siê, bo
mia³am wilczycê ze schronis-
ka - Tinkê. To by³a potê¿na
sunia, bardzo, bardzo ³agod-
na, ale wygl¹dem potrafi³a
przestraszyæ. I nawet takie
gorzowskie chojraki mnie
omija³y. I by³o spokojnie, bo
mog³am sobie szkicowaæ. A
teraz, po wielu latach, aby
szkicowaæ w przestrzeni to
musi byæ odpowiednia pogo-
da. Jak jest, to z moj¹ ko-
le¿ank¹ Janeczk¹ Jurgowiak

maszerujemy po tych ulicz-
kach. Ona ma swoje Zawar-
cie, ja mam swoje centrum.
Najczêœciej malujê z natury,
bo powstaje inna jakoœæ ni¿
ze zdjêcia. Natomiast jeœli
chodzi o Landsberg, to wia-
domo, ¿e potrzebne jest
zdjêcie albo jakaœ rycina. Ko-
rzystam z dokumentacji z Ar-
chiwum Pañstwowego, Bib-
lioteki Wojewódzkiej, to jest
baza do kolejnej akwareli. Ale
malowanie z natury jest naj-
lepsze. Bo ma siê te¿ kontakt
z ludŸmi. Bywa, ¿e siê spoty-
ka ludzi, którzy kiedyœ w da-
nej kamienicy mieszkali. Czy-
li ja szkicujê, rozmawiam z ni-
mi i znów powstaje coœ
nowego.

RENATA OCHWAT

PS. Prace Barbary Lato-
szek mo¿na ogl¹daæ w Gale-
rii Filharmonii Gorzowskiej do
koñca marca.

Dlatego staram się zatrzymać ten mój stary Gorzów
Trzy pytania do Barbary Latoszek, gorzowskiej malarki, cz³onkini Robotniczego Stowarzyszenia Twórców Kultury

- Jestem dziewczynką. Może to dziwne, ale naprawdę tak
jest - mówi Barbara Latoszek
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- Moją rolą było pisanie tekstów o naszych podróżach i
przeżyciach - tłumaczy Mariusz Sobkowiak
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bar mleczny „Agata” przy Wod-
nej 14.
ww    20.02.
1976 - z nowego dworca PKS
odjechały pierwsze autobusy;
przeprowadzka dworca z ul.
Strzeleckiej odbyła się w nocy.
ww    21.02
1993 - w Gorzowie powołano
Północno-Zachodni Okręg
Związku Harcerstwa Rzeczypo-
spolitej, obejmujący także woj.
szczecińskie.
ww    22.02.
1972 - otwarto restaurację z kawiar-
nią „Kosmos” na osiedlu Słonecz-
nym; był to drugi w mieś-cie lokal z
dancingiem, w latach 90. przebu-
dowany na restaurację „Woro-
neż”, obecnie Centrum Pomocy
Bliźniemu im. Jana Pawła II.
ww    23.02.
1940 - pruski urząd finansowy
został przeniesiony do nowego
budynku przy dzisiejszej ul.
Orląt Lwowskich 4, dziś siedziba
AWF; była to ostatnia niemiecka
inwestycja publiczna w mieście.
ww    24.02.
1998 - zamknięty został basen
odkryty przy ul. Energetyków.
25.02.
1972 - z inicjatywy prodziekana
doc. dr. Bernarda Woltmanna
powstał środowiskowy Klub
Uczelniany AZS WSWF z cztere-
ma sekcjami: gimnastyczna ko-
biet i mężczyzn, siatkówki
mężczyzn i strzelecka.
1993 - odbył się wykład inaugu-
racyjny Uniwersytetu III Wieku
w Gorzowie.
ww    26.02.
1890 - zatwierdzony został tzw.
planu Ottow’a zabudowy terenu
między ul. Roosevelta i Borow-
skiego oraz Kosynierów Gdyń-
skich i Kard. Wyszyńskiego.
ww    27.02.
2002 - w Gorzowie odbyło się
referendum w sprawie
odwołania prezydenta Jędrzej-
czaka, nieważne z powodu ni-
skiej frekwencji (92% za od-
wołaniem przy 15,5% udziale
uprawnionych).
2002 - nad Gorzowem i okolicą
przeszła kolejna wichura z
wyładowaniami atmosferyczny-
mi; wiatr, który sięgał 75 km/h,
zerwał dach w centrum miasta,
powyrywał drzewa.
ww    28.02.
1998 - zarejestrowana został
GTV sp. z o.o., nieistniejąca już
gorzowska telewizja lokalna,
założona w 1996 przez grupę lo-
kalnych biznesmenów z Lesem
Gondorem na czele; telewizja ta
zaprzestała działalności 
w 2001 r.
2004 - powstał Gorzowski Klub
Warcabowy „Pionier”, zorgani-
zowany przez Andrzeja Procka
ww    29.02.
1824 - pojawiły się pierwsze
skrzynki pocztowe w mieście.
1956 - z Gorzowa wyłączono
Osiedle Poznańskie i przyłączo-
no do gromady Siedlice, odtąd
miejscowość ta znajduje się po-
za miastem, obecnie w gm.
Deszczno. JZ

KALENDARIUM
Luty 2024

K³odawka, taka piêkna
rzeczka, dodaj¹ca tylko uroku
temu systematycznie niszczo-
nemu miastu, ma byæ ucywili-
zowana. Ma s³u¿yæ kajaka-
rzom, jakkolwiek zabawnie to
brzmi. Jej brzegiem ma biec
œcie¿ka pieszo-rowerowa. Do
tego maj¹ stan¹æ ³awki, kosze
na œmieci, jakieœ lampy. No i
oczywiœcie ta infrastruktura
kajakowa.

Jakiœ czas temu ju¿ kawa³ek
rzeki ucywilizowano i co wy-
sz³o? Jakiœ nadmierny za-
chwyt? Jakieœ stale
uczêszczane szlaki piesze?
Ano nie. 

Powiem tak, nie rozumiem,
po co siê to robi. Po kilku tek-
stach o tym, ¿e K³odawk¹ nie
p³ywa nikt, odezwali siê lu-
dzie, którzy pokonali rzeczkê
w 2019 roku. Ja wiem, ¿e raz
do roku sp³yw zimowy robi
PTTK, od czasu do czasu po
rzeczce p³ywaj¹ okoliczne
dzieciaki i czyni¹ to na byle
czym, czyli na tym, co maj¹.
To jak raz jest kompletnie
bezwiedne nawi¹zanie do za-
baw dzieci Landsbergu, które
dok³adnie to samo robi³y. 

Ale to nie jest ¿aden powód,
aby budowaæ jak¹kolwiek in-
frastrukturê, jakieœ progi czy

bóg wie co. Jak ktoœ nie wie,
jak wygl¹da sp³awna rzeka, z
której rzeczywiœcie korzystaj¹
kajakarze, niech sobie poje-
dzie nad Obrê, P³ocicznê,
Drawê - to najbli¿ej Gorzowa.
Dodam P³ociczna chyba
obecnie jest wy³¹czona z ru-
chu turystycznego ze
wzglêdu na jej unikatowy cha-
rakter. M¹drzy ludzie zdaj¹
sobie sprawê z waloru dzikiej
przyrody i dbaj¹ o ni¹. Bo to
jest najwiêksze bogactwo, ja-
kie teraz mo¿e byæ. 

Przeciwnicy cywilizowania
K³odawki podnosz¹, ¿e grozi
to zniszczeniem tarlisk, znisz-

czeniem miejsc gniazdowania
- w tym takiego maleñkiego
cuda, jakim jest b³êkitno-po-
marañczowy zimorodek, grozi
absolutnym zniszczeniem te-
go, co piêkne i o co trzeba
dbaæ. 

Dodam, mamy stale ocie-
plaj¹cy siê klimat. Co zreszt¹
go³ym okiem widaæ latem,
kiedy K³odawka ma w niektó-
rych miejscach g³êbokoœæ za-
ledwie kilkunastu centyme-
trów. P³ywa³am na kajakach
zawodniczo. Nie by³o to
d³ugo, bo nabawi³am siê ura-
zu krêgos³upa. Ale p³ywa³am,
umiem do dziœ i bardzo

zreszt¹ lubiê. I wiem, ¿e po
takiej p³yciŸnie, jak¹ staje siê
rzeczka wiosn¹, latem i
wczesn¹ jesieni¹, p³ywaæ siê
nie da. Po jakiego wiêc groma
psuæ j¹ jak¹œ infrastruktur¹?
Niech mi to ktoœ przekonuj¹co
opowie. Bo to, co w urzêdni-
czych kwitach zapisano - tak,
tak, przeczyta³am, a jak¿e, to
jakiœ panie dziejku be³kot.

Dla przyk³adu - w³aœnie w
£odzi, w tym mieœcie bez rze-
ki uda³o siê uratowaæ ¿ycie
maleñkiej strudze, nad któr¹
teraz siê wszyscy rozp³ywaj¹.
W Katowicach po olbrzymim
nak³adzie pracy spo³eczników
ale i specjalistów od rzek Ra-
wa znów wygl¹da jak miejska
struga, a nie przemys³owy
œciek. To s¹ rzeczki porówny-
walne do K³odawki. Mam zna-
jomych w Katowicach, którzy
za ka¿da bytnoœci¹ w Gorzo-
wie rozp³ywaj¹ siê nad
K³odawk¹ i Srebrn¹. Uwodzi
ich, ¿e w œrodku sporego
miasta jest trochê dzikiej
przyrody. I kiedy ostatnio so-
bie gadaliœmy przez telefon
opowiedzia³am im o planach
urzêdników na obcasach. 

- Musicie zrobiæ wszystko,
¿eby ten niedorzeczny po-
mys³ zablokowaæ. Dziœ takie

rzeki to skarb najwiêkszy -
us³ysza³am. Tyle tylko, ¿e ja
to wiem. Jak przekonaæ
w³aœnie decydentów, którzy
nikogo nie s³uchaj¹?

Pamiêtam, jak po Warcie
p³ywa³y barki ze zbo¿em i
wêglem. Sta³am na moœcie w
Skwierzynie i ¿adna si³a nie
by³a mnie w stanie z tego mos-
tu ruszyæ. A potem? A potem
wszyscy siê od rzek odwrócili.
Warta straci³a sp³awnoœæ, Ra-
wa zamieni³a siê w œciek. Bo
po co to komu? Tylko na Za-
chodzie dbano o rzeki. 

A teraz zamiast chuchaæ i
dmuchaæ na to, co mamy, na
si³ê chcemy to zmieniæ. W
tym przypadku znaczy znisz-
czyæ. 

No tak, ju¿ wiele lat temu siê
przekona³am, ¿e urzêdnicze
pomys³y to gorzej ni¿ pomys³y
trzylatków. Gorzów jest tego
najlepszym przyk³adem. A jak
teraz jeszcze jaœnie pañstwo
oblej¹ brzegi asfaltem, bo naj-
lepszy jest dla rolkarzy, wybu-
duj¹ kamienne progi dla kaja-
karzy, poci¹gn¹ œwiat³o - to ju¿
nic siê nie da uratowaæ. Po co
komu zielone? Tylko co niektó-
rzy widz¹ prost¹ zale¿noœæ -
zielone równa siê ¿ycie.

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

Kłodawka dla kajakarzy? Kolejny pomysł prosto od śmigła
Obserwuję coraz bardziej rozwijającą się dyskusję o zagospodarowywaniu Kłodawki i budowaniu kolejnej infrastruktury. I
wcale wesoło mi nie jest.

Dziś takie rzeki to skarb. Powinniśmy na naszą Kłodawkę
chuchać i dmuchać
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Zapewne obawiano siê za-
marzniêcia no¿yczek, a mro-
zy były spore. Nieprawd¹ s¹
insynuacje, i¿ tramwaje na
nowym odcinku wo¿¹
wy³¹cznie muchy. Nie mam
nic przeciwko przemarzniê-
tym muchom, zw³aszcza gdy
mróz za oknem, ale czasem
zdarzaj¹ siê tak¿e pasa¿ero-
wie.  Na w³asne oczy wi-
dzia³em trzy osoby, w godzi-
nach szczytu komunikacyj-
nego, dziarsko wysiadaj¹ce
przed dworcem z tramwaju.

Uruchomienie tej¿e linii
traktujê jako krok w dobrym
kierunku, aczkolwiek z nog¹
zatrzyman¹ gdzieœ w powiet-
rzu. Inwestycyjne preludium
przed docelowym wpuszcze-
niem torowiska w ulicê Jan-
carza, dalej zaœ w kierunku
Wieprzyc. Mo¿na dyskuto-
waæ, czy relatywnie niewiel-
kie Osiedle S³oneczne gene-
ruje potoki pasa¿erów uza-
sadniaj¹ce utrzymywanie
kosztownego komponentu

tramwajowego, ale torowisko
jest faktem. Faktem jest
tak¿e lokalizacja zajezdni
tramwajowej. 

Oczywist¹ oczywistoœci¹
jest, i¿ teoretycznie tramwaj
powinien po³¹czyæ najwiêk-
sze gorzowskie osiedla oraz
strefê przemys³ow¹. To ob-
szary generuj¹ce najwiêkszy
ruch. Obecny uk³ad sieci
tramwajowej to relikt po-

przedniej epoki, który pasuje
do dzisiejszej rzeczywistoœci
jak stare trampki do mundu-
ru. 

O nowych liniach dyskutuje-
my od lat, ale tak naprawdê
niewiele siê dzieje. W wiel-
kich bólach przesuniêto kra-
ñcówkê linii 1,3. Gorzowska
góra urodzi³a kolejn¹ mysz.
W tym samym czasie nie-
wielki Olsztyn idzie jak bu-

rza, tworz¹c kolejne linie
tramwajowe. 

Zima daje siê we znaki
tak¿e pasa¿erom kolei. Od-
wo³ania poci¹gów zdarzaj¹
siê niepokoj¹co czêsto.
Sk³ady dalekobie¿ne potrafi¹
zaœ uzbieraæ ³adnych kilka
godzin opóŸnienia na ca³ej
trasie. Po³¹czenia daleko-
bie¿ne to od lat zmora
mieszkañców Gorzowa. Jak
ktoœ powiedzia³, z Dzikiego
Zachodu przed wiekami
³atwiej by³o wydostaæ siê dy-
li¿ansem ni¿ ze wspó³czes-
nego Gorzowa poci¹giem.
Walka o nowe po³¹czenia to
w praktyce kopanie siê z ko-
lejowym koniem. Nie
mo¿emy jednak ustawaæ. Z
nadziej¹, ¿e pewnego dnia
koñ zmêczy siê, daj¹c za
wygran¹, by “gorzowskie ko-
mary” przesta³y brzêczeæ mu
nad uchem. 

Pozytywne zmiany szybciej
przewidujê w po³¹czeniach
regionalnych. Mimo i¿ w

praktyce jeszcze tego nie wi-
daæ, w ostatnich miesi¹cach
zrobiono naprawdê wiele.
Zw³aszcza w kwestii zakupu
taboru. Przygotowywanie
nowo zakupionych pojazdów
do „pierwszej jazdy” na pod-
gorzowskich szlakach trwa.
Na kolei nie wszystko mo¿na
rozwi¹zaæ na „pstrykniêcie
palca”. Procesy homologacji
taboru oraz przegl¹dów
technicznych wy¿szego po-
ziomu utrzymania to cza-
soch³onna droga przez
mêkê. Wraz z wiosn¹ na
gorzowskich torach zoba-
czymy kilka nowych pojaz-
dów. Co zaœ najwa¿niejsze,
bêd¹ to pojazdy pojemniej-
sze ni¿ podstawa obecnej
floty, czyli dwucz³onowe
“Linki”. Tak wiêc byle do
wiosny. Powinna nas
wszystkich pozytywnie za-
skoczyæ...

ROBERT TRÊBOWICZ
Forum Interesów Komunikacyjnych

Gorzowa

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Czy z wiosną pojawi się odwilż na gorzowskich torach?
Tramwajowa linia numer 4 oficjalnie uruchomiona. Fanfar oraz werbli nie było. Nie zaobserwowałem również nikogo, kto
przecinałby wstęgę.

Wraz z wiosną na gorzowskich torach zobaczymy kilka
nowych pojazdów, ale to dopiero wiosną
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● czytaj na www.echogorzowa.pl – codziennie nowe informacje, opinie, komentarze ●
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- Jak przebieg³a tegorocz-
na akcja „Choinka dla Al-
paki”?

- Tak naprawdê po raz drugi
akcja przesz³a nasze naj-
œmielsze oczekiwania.
Spó³ka Inneko przywioz³a
nam spor¹ iloœæ choinek. Co
ciekawe, jeszcze nim akcja
ruszy³a, ju¿ otrzymywaliœmy
telefony od osób z Gorzowa i
nie tylko, czy mog¹ sami
przywieŸæ nam choinkê. Tak
naprawdê akcja rozpoczê³a
siê ju¿ na pocz¹tku stycznia i
trwa³a wiele tygodni. 
- Ile dostaliœcie drzewek?
- Ponad 250 choinek ciê-

tych oraz 12 w doniczkach. 
- Na ile wystarczy alpa-

kom zapasów?
-  Choinka dla alpaki jest

przegryzk¹. To nie jest po-
karm podstawowy. Przede
wszystkim jedz¹ trawê i sia-
no, a marchewka i choinka
s³u¿¹ zamiennie. Marchewka
jest dla alpak s³odycz¹, jak
dla dzieci czekolada i nie
mo¿na jej du¿o podawaæ z
uwagi na póŸniejsze proble-

my ¿o³¹dkowe. Natomiast
choinki alpaki sobie przegry-
zaj¹ i robi¹ to bardzo chêtnie.
Myœlê, ¿e do wakacji bêd¹
mia³y co podskubywaæ. Po-
nadto alpaki maj¹ du¿o
we³ny, wiêc mogê wejœæ w
choinkê i siê po prostu pod-
rapaæ. 
- Choinki w doniczkach

bêd¹ mia³y inne przezna-
czenie…

- Tak, wsadzimy je na na-
szym gospodarstwie na Ra-
tajach, ¿eby ros³y sobie dalej.
Chcemy stworzyæ tak¹
œcianê lasu, tzw. alejê
œwi¹teczn¹. Po wsadzeniu
do gruntu przy choince poja-
wi siê tabliczka z imieniem
darczyñcy, je¿eli oczywiœcie
ktoœ wyrazi³ tak¹ wolê. 
- Akcja odby³a siê ju¿ po

raz drugi. Jak dosz³o do

wspó³pracy z gorzowsk¹
spó³k¹ Inneko?

- Podobnie jak przed ro-
kiem dosta³am telefon z In-
neko, czy dzia³amy z akcj¹
choinkow¹. Oczywiœcie, bez
chwili zastanowienia, odpo-
wiedzia³am, ¿e tak.
Wspó³pracuje nam siê bar-
dzo dobrze, wiêc dlaczego
nie kontynuowaæ czegoœ, co
siê spotka³o z du¿ym zainte-

resowaniem ze strony miesz-
kañców. Ju¿ na pocz¹tku
grudnia spó³ka zadba³a o to,
¿eby informacja o akcji do-
tar³a do jak najwiêkszego
grona odbiorców i to by³o
dobrym pomys³em, bo ludzie
oswoili siê z tym, ¿e mog¹
nam oddaæ choinkê.
- Odzew spo³eczeñstwa

na akcjê w tym roku by³
jeszcze wiêkszy?

- Tak. W porównaniu z
ubieg³ym rokiem mamy dwa
razy wiêcej drzewek. Du¿o
wiêcej choinek przywioz³o
nam Inneko, a oprócz tego
sami goœcie dostarczali nam
swoje drzewka nie czekaj¹c
na dzieñ akcji organizowany
przez spó³kê. To by³o dla nas
mi³e, ¿e ludzie chcieli do nas
przyjechaæ, zobaczyæ nasze
gospodarstwo i ofiarowaæ al-
pakom choinkê. 
- Na ka¿dego, kto odda³

choinkê alpakom czeka³a
ma³a niespodzianka. Jaka?

- Voucher z 10-procento-
wym rabatem na spacer z al-
pakami, a je¿eli ktoœ sam

osobiœcie nas odwiedzi³ to
oprócz tego mia³ jeszcze
okazjê spotkaæ siê na ¿ywo z
naszymi zwierzêtami. 
- Akcja „Choinka dla Al-

paki” ju¿ na sta³e wpisze
siê w kalendarz wydarzeñ
poœwi¹tecznych?

- Wydaje mi siê, ¿e tak.
Chcielibyœmy bardzo z uwagi
na to, ¿e ludziom to siê podo-
ba. Planujemy tak¿e zrobiæ
drug¹ czêœæ tej akcji w okre-
sie wiosenno-letnim. 
- Na czym ona bêdzie po-

lega³a?
- Nie chcê zdradzaæ póki co

szczegó³ów. To ma byæ nie-
spodzianka. Mogê zdradziæ
tylko tyle, ¿e pozosta³oœci z
choinek, które ju¿ nie na-
dadz¹ siê do jedzenia dla
alpak dostan¹ tzw. drugie
¿ycie. Choinki s¹ w 100
procentach biodegradowal-
ne, dlatego chcemy za-
krêciæ takie kó³ko w syste-
mie bioekologicznym. Na
wiêcej szczegó³ów przyj-
dzie czas. 

- Dziêkujê za rozmowê. 

Mamy dwa razy więcej drzewek
Z Ew¹ Faœciszewsk¹, w³aœcicielk¹ hodowli alpak „Alpaki to tu”, rozmawia Dorota Waldmann

Ewa Faściszewska ze swoimi alpakami

Fo
t. 
Ar
ch
iw
um
 F
. F
aœ
cis
ze
ws
kie
j

W tym roku ferie zimowe dla
uczniów w Gorzowie i w na-
szym województwie roz-
poczn¹ siê 12 lutego i po-
trwaj¹ do 25 lutego. Ferie to z
jednej strony odpoczynek od
codziennej nauki, z drugiej
œwietny czas na zaleg³¹ ak-
tywnoœæ, na wybór tego co siê
lubi, ale nie zawsze ma siê
czas to realizowaæ. Nie
wszyscy jednak maj¹ jeszcze
wykrystalizowany pomys³ na
spêdzenie tych dni, dlatego
podpowiadamy, ¿eby przynaj-
mniej w pierwszym tygodniu
wybraæ siê na gorzowskie po-
le golfowe. To niedaleko, wy-
starczy podjechaæ autobusem
MZK.

- Zapraszamy wszystkie
dzieci i nastolatków, które
chc¹ uderzyæ swoj¹ pierwsz¹
pi³kê golfow¹. W programie
jest bezp³atna nauka gry w
golfa, gry i zabawy golfowe,

k¹cik planszówek, a tak¿e…
pyszne gofry - zapewnia Wi-
told Siwko, menad¿er Pola
Golfowego Zawarcie.

Ktoœ w tym miejscu mo¿e
poddaæ w¹tpliwoœæ grê w gol-
fa zim¹, ale szybko wyjaœnia-
my, ¿e jedyn¹ tak naprawdê
przeszkodz¹ jest szron i za-
marzniête pod³o¿e, bowiem
wp³ywa to bardzo Ÿle na
trawê, której jakoœæ w tym
sporcie jest kluczowa. D³ugo-
terminowe prognozy pogody
wskazuj¹ jednak, ¿e w lutym
powinny byæ ju¿ tylko plusowe
temperatury, ma byæ te¿
trochê s³oñca, dlatego pogoda
nie powinna stan¹æ na prze-
szkodzie w zabawie. Zw³asz-
cza, ¿e wydarzenia golfowe w
Gorzowie s¹ organizowane
przez ca³y rok kalendarzowy,
to jest u nas normalnoœæ. 

- Oczywistym jest to, ¿e
przyjemniej gra siê w cie-

plejszej temperaturze, jed-
nak turnieje organizowane
w sezonie jesienno-zimo-
wym równie¿ ciesz¹ siê u
nas ogromnym zaintereso-
waniem. W razie braku po-
gody, to bêdziemy grali na
symulatorze - dodaje Witold
Siwko.

To nie wszystko gorzowska
m³odzie¿. Czas spêdzony na
polu i nauce gry mo¿e zapro-
centowaæ naborem do golfo-
wej sekcji juniorskiej. Najbar-
dziej zdolni i zarazem chêtni
nowicjusze otrzymaj¹ tak¹
propozycjê i potem bêdê ju¿
trenowaæ z profesjonalistami,

bo gorzowski golf wysoko stoi
w kraju.

Ze wzglêdu na ograniczon¹
liczbê miejsc zachêcamy do
zg³aszania siê na zajêcia.
Proszê dzwoniæ pod numer
telefonu 603 630 710. Treningi
podczas ferii bêd¹ prowadzo-
ne w godzinach 10:00-11:15,
11:30-12:45 i 13:00-14:15.

A dla tych, którzy w³aœnie siê
zawahali, czy przyjœæ spróbo-
waæ swoich si³ wyjaœniamy, co
jest takiego niezwyk³ego w
grze w golfa? W³aœciwie czyni
to nasz ekspert Witold Siwko.

- W golfie ca³y czas d¹¿ymy
do doskona³oœci - mówi. - Jest
to gra, o której mo¿emy po-
wiedzieæ, ¿e nie istnieje dla
niej meta, tutaj nauka trwa w
nieskoñczonoœæ. Ponadto ry-
walizowaæ mo¿na na ka¿dym
poziomie. Organizowane s¹
turnieje, których struktury ry-
walizacji dostosowane s¹ dla

osób pocz¹tkuj¹cych, œred-
niozaawansowanych i za-
awansowanych. Poza tym
graj¹c w golfa, wbrew pa-
nuj¹cej opinii, trzeba mieæ
kondycjê. U nas na polu gra-
my dwa razy dziewiêæ do³ków,
zajmuje to oko³o od czterech
do piêciu godzin. Wówczas
przechodzi siê od 10 do 12 ki-
lometrów. Na nogach - za-
uwa¿a i zaraz dodaje.

- Golf jest ponadto gr¹ bar-
dzo przyjazn¹, towarzysk¹ i
wymagaj¹c¹ ogromnej kon-
centracji. Jest to sport dla
ca³ych rodzin, u nas s¹ na-
wet specjalne pakiety dedy-
kowane dla rodzin. Graæ w
golfa mo¿na zacz¹æ tak na-
prawdê w ka¿dym wieku, nie
ma ograniczeñ. Na naszym
polu golfowym bardzo
czêsto graj¹ rodzice ze
swoimi dzieæmi - koñczy.

DW

Ferie na polu golfowym? Czemu nie, zapraszamy
Masz ju¿ pomys³ na spêdzenie tegorocznych ferii zimowych? Jeœli jeszcze nie, to podpowiadamy, gdzie warto zajrzeæ w pierwszym tygodniu
zimowego wypoczynku.

Na naukę gry w golfa żadna pogoda nie jest straszna
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W 2023 roku kilkukrotnie pi-
saliœmy o perypetiach XIX-
wiecznej le¿akowni przy ulicy
Walczaka od momentu kupie-
nia dzia³ki przez rzepiñskiego
dewelopera. Wydawa³o siê,
¿e decyzja lubuskiego woje-
wódzkiego konserwatora za-
bytków z maja ubieg³ego ro-
ku, która wpisuje le¿akowniê
do rejestru zabytków, defini-
tywnie koñczy sprawê. Oka-
zuje siê jednak, ¿e decyzja ta
mo¿e ulec zmianie.

Zamieszanie wokó³ dzia³ki
trwa od ponad 20 lat, kiedy
Miasto sprzeda³o ten teren,
porz¹dkuj¹c w zamierzeniach
zarastaj¹ce chwastami od
dziesiêcioleci miejsce. Przez
kolejne lata znów nic siê na
dzia³ce nie dzia³o poza popa-
daniem jej w coraz wiêksz¹
ruinê. Szansa na pozytywn¹
zmianê pojawi³a siê, gdy kilka
lat temu dzia³kê kupi³a firma
deweloperska z Rzepina, a jej
w³aœciciel zaplanowa³ wybu-
dowanie tu apartamentowca.

Chaos na samym początku

Deweloper ruszy³ z pracami
rozbiórkowymi, ale musia³ je
wstrzymaæ w lipcu 2021 roku
na wniosek lubuskiego woje-
wódzkiego konserwatora za-
bytków. Ten z kolei musia³ to
zrobiæ po tym, jak otrzyma³
wniosek Stowarzyszenia Eks-
ploracyjno-Historycznego
,,Warta” o wpisanie obiektu
do rejestru zabytków. Inwes-
tor zapowiedzia³ wycofanie
siê z Gorzowa (jest on tak¿e
w³aœcicielem kamienicy przy
ulicy 30 Stycznia 2 oraz przy
£okietka 17). Poniewa¿ jed-
noczeœnie okaza³o siê, ¿e
czêœæ piwnic znajduje siê na
miejskiej dzia³ce, do gry
wszed³ magistrat. W efekcie
rozmów prezydenta Jacka
Wójcickiego z deweloperem
ten zadeklarowa³, ¿e pozosta-
nie w Gorzowie. Mia³ te¿ do-
stosowaæ projekt do zmienio-
nych warunków prawnych
dzia³ki. Jak mówi³ nam
wiosn¹ 2023 roku B³a¿ej
Skaziñski, gorzowski konser-
wator zabytków z delegatury
LWKZ, projektu takiego urz¹d
nie otrzyma³.

Jest zabytek, zaplanowano
badania

Po dwóch latach procesu
decyzyjnego 26 maja 2023
roku Barbara Bielinis-Ko-

peæ, lubuski wojewódzki kon-
serwator zabytków, wpisa³a
le¿akowniê dawnego browaru
Ehrenbergów do rejestru za-
bytków województwa. Uza-
sadnienie konserwatora li-
czy³o dziewiêæ stron. Jest tam
m.in. wyjaœnienie, ¿e proce-
dura wpisu zosta³a wdro¿ona
na wniosek gorzowskiego
Stowarzyszenia Eksploracyj-
no-Historycznego ,,Warta” do
Wojewódzkiego Urzêdu
Ochrony Zabytków w Zielonej
Górze oraz pod wp³ywem do-
niesieñ medialnych o przygo-
towaniach do rozbiórki obiek-
tu. Lubuski konserwator za-
stosowa³ siê wiêc do
obowi¹zku ustawowego i
podj¹³ dzia³ania ,,maj¹ce na
celu zapobie¿enie
zagro¿eniom mog¹cym spo-
wodowaæ uszczerbek dla war-
toœci zabytku lub udaremnie-
nie zniszczenia zabytku”.

W dokumencie czytamy da-
lej, jakie dzia³ania podj¹³ kon-
serwator w zwi¹zku ze
spraw¹. By³o to m.in. dopusz-
czenie ,,Warty” do udzia³u w
postêpowaniu na prawach
strony, oglêdziny nieruchomo-
œci, wizytê wraz z policj¹ na
dzia³ce. Podczas niej poinfor-
mowano wspó³udzia³ow-
ców rzepiñskiej firmy TLM-IN-
VESTBAU o wszczêciu postê-
powania administracyjnego w
sprawie wpisu do rejestru za-
bytków le¿akowni i nakazano
wstrzymanie prac rozbiórko-
wych.

,,W trakcie prowadzonego
postêpowania administracyj-

nego ustalono, ¿e przedmio-
towy zabytek to pozosta³oœci
historycznego zespo³u bu-
dowlanego (…) o funkcji res-
tauracyjno-magazynowej,
rozrywkowej, a tak¿e biurowej
i mieszkalnej, nale¿¹ce daw-
niej do rodziny Ehrenbergów -
gorzowskich posesjonatów i
browarników”. Nale¿¹cy do
nich browar zosta³ za³o¿ony w
1732 roku. Dokument zawie-
ra kolejno historiê browaru,
szczegó³owy opis tego, co na
dzia³ce znajduje siê obecnie
oraz informacjê konserwato-
ra, ¿e le¿akownie ,,posiadaj¹

istotne wartoœci historyczne,
artystyczne i naukowe, kwali-
fikuj¹ce do objêcia zabytku
ochron¹ prawn¹ przez wpis
do rejestru zabytków.”

Konserwator podkreœli³ w
dokumencie, ¿e o warto-
œciach historycznych obiektu
decyduj¹ jego zwi¹zki z daw-
nym patrycjatem gorzowskim,
bran¿¹ browarnicz¹, która w
mieœcie ma wielowiekowe tra-
dycje. Na wartoœci artystycz-
ne sk³ada siê w opinii konser-
watora bardzo wysoka jakoœæ
wykonania konstrukcji muro-
wej, a na wartoœci naukowe -

oryginalne wartoœci architek-
toniczne pozwalaj¹ce na ba-
dania obiektu jako cennego
przyk³adu XIX-wiecznego bu-
downictwa przemys³owego w
regionie.

Przez wzgl¹d na wymienio-
ne wartoœci LWKZ poinformo-
wa³, ¿e istniej¹ przes³anki do
wpisania le¿akowni do rejes-
tru zabytków. ,,Wpisanie za-
bytku do rejestru pozwoli na
zapewnienie warunków praw-
nych, a przez to równie¿ orga-
nizacyjnych i finansowych
umo¿liwiaj¹cych jego trwa³e
zachowanie oraz zagospoda-

rowanie i utrzymanie zgodnie
z dyspozycj¹ art. 4 ustawy o
ochronie zabytków i opiece
nad zbytkami”.

Konserwator i inwestor
czekają

Pod koniec ubieg³ego roku
zapytaliœmy w biurze LWKZ w
Zielonej Górze o to, czy i
je¿eli tak - jakie œrodki zosta³y
zaplanowane w bud¿ecie na
rok 2024 na badania nauko-
we obiektu jako cytowanego
wy¿ej ,,cennego przyk³adu
XIX-wiecznego budownictwa
przemys³owego w regionie”,

by móg³ on zostaæ ,,trwale za-
chowany, zagospodarowany i
utrzymany” zgodnie z ustaw¹.
To kluczowe pytanie w sytua-
cji, kiedy po decyzji konser-
watora zabytków w³aœciciel
dzia³ki zapowiada³ wycofanie
siê z Gorzowa i zakoñczenie
inwestycji na tym etapie, na
jakim by³a od lipca 2021 roku.
Jeœli bowiem nie ze strony in-
westora, to powinno tam
dziaæ siê coœ z inicjatywy
LWKZ. Gorzów straci³ bo-
wiem - przynajmniej na to siê
zanosi³o - szansê na
uporz¹dkowanie terenu przy
Walczaka przez wybudowa-
nie tam budynków mieszkal-
no-us³ugowych, ale zyska³
cenny zabytek, nad którym
mogli pochyliæ siê badacze
historii. 
El¿bieta Górowska, rzecz-

nik prasowy LWKZ, przeka-
za³a nam, ¿e od decyzji kon-
serwatora z maja 2023 roku,
wpisuj¹cej do rejestru zabyt-
ków województwa lubuskiego
le¿akowniê, zosta³o wniesio-
ne odwo³anie spó³ki TML-IN-
VESTBAU. 

- Zgodnie z kompetencjami
zosta³o ono wraz z aktami
sprawy przekazane do Minis-
terstwa Kultury i Dziedzictwa
Narodowego w Warszawie w
celu rozpatrzenia. Decyzja lu-
buskiego wojewódzkiego
konserwatora zabytków w tej
sprawie nie jest zatem osta-
teczna. Wobec powy¿szego,
obecnie nie przewiduje siê
przeznaczenia œrodków finan-
sowych na prowadzenie ba-

dañ naukowych lub innych
dzia³añ przy tym zabytku - po-
informowa³a E. Górowska.

Poniewa¿ tryb odwo³awczy
potrafi trwaæ nawet kilkana-
œcie miesięcy, zapytaliœmy w
ministerstwie, ile mo¿e to
zaj¹æ w przypadku gorzow-
skiej le¿akowni. W odpowie-
dzi z 3 stycznia 2024 roku
czytamy: ,,Odwo³anie od de-
cyzji Lubuskiego Wojewódz-
kiego Konserwatora Zabyt-
ków z 26 maja 2023 roku w
sprawie wpisania do rejestru
zabytków le¿akowni dawnego
browaru Ehrenbergów zlokali-
zowanych przy ulicy Francisz-
ka Walczaka w miejscowoœci
Gorzów Wielkopolski, wnie-
sione do Wojewódzkiego
Urzêdu Ochrony Zabytków w
Zielonej Górze 19 czerwca
2023 roku, wp³ynê³o do
MKiDN 3 lipca 2023 roku.” -
napisa³ rzecznik ministerstwa.

,,Sprawa - ze wzglêdu na
stopieñ jej z³o¿onoœci - wyma-
ga przeprowadzenia
pog³êbionej analizy, bowiem
podjêcie ostatecznej decyzji
dotycz¹cej wpisu do rejestru
zabytków rodzi istotne skutki
prawne dla w³aœciciela zabyt-
ku, wynikaj¹ce z ustawy z 23
lipca 2003 roku o ochronie
zabytków i opiece nad zabyt-
kami. Rozpatrzenie sprawy i
jej zakoñczenie jest przewidy-
wane w drugim kwartale 2024
roku” - wyjaœni³ rzecznik. 

Sytuacjê dodatkowo mo¿e
skomplikowaæ osuwanie siê
skarpy nad magazynami. Do
takiego osuniêcia dosz³o na
pocz¹tku stycznia. W jego
wyniku oberwany grunt
przes³oni³ wejœcia do pod-
ziemnych magazynów. Miej-
skie s³u¿by, tj.  Powiatowy In-
spektor Nadzoru Budowlane-
go, Pañstwowa Stra¿
Po¿arna i Stra¿ Miejska
sprawdzi³y, czy zapadanie siê
skarpy nie spowoduje za-
gro¿enia dla bezpieczeñstwa
mieszkañców. Niebezpiecze-
ñstwa nie stwierdzono. 

Dziœ nie wiadomo, na ile stan
skarpy mo¿e wp³yn¹æ na de-
cyzjê Ministerstwa Kultury i
Dziedzictwa Narodowego. Na
tê trzeba czekaæ co najmniej do
kwietnia. Wtedy tak¿e dowiemy
siê, co dalej zamierza zrobiæ in-
westor w przypadku podtrzyma-
nia decyzji lubuskiego konser-
watora b¹dŸ te¿ jej odrzucenia.   

MAJA SZANTER

Zamieszanie wokół działki trwa od ponad 20 lat i jeszcze zapewne potrwa
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Niekończąca się leżakownia story
Odwo³anie od decyzji wojewódzkiego konserwatora zabytków, które z³o¿y³ w³aœciciel dzia³ki przy ulicy Walczaka, mo¿e zmieniæ diametralnie
patow¹ sytuacjê, w jakiej od d³u¿szego czasu znajduje siê tzw. le¿akownia. Swoje mo¿e zrobiæ te¿ osuwanie siê skarpy nad magazynami. 

Deweloper ruszył z pracami
rozbiórkowymi, ale musiał je

wstrzymać na wniosek lubuskiego
wojewódzkiego konserwatora

zabytków
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- Panie prezesie, po zmia-
nach politycznych w kraju
zapewne niebawem pozna-
my nowe w³adze Narodo-
wego Funduszu Zdrowia.
Czy wierzy pan, ¿e uda siê
z nowym szefostwem po-
rozumieæ w sprawie finan-
sowania gorzowskiej kar-
diochirurgii, jak i dalszego
rozwoju tego oddzia³u?

- Przypomnê, ¿e powstanie
tego oddzia³u wi¹za³o siê
tym, ¿e mieszkañcy naszej
czêœci województwa lubu-
skiego przez lata byli ,,za-
niedbywani’’, je¿eli chodzi o
kardiochirurgiê. Gdybyœmy
tutaj w szpitalu nie wierzyli w
potrzebê istnienia oddzia³u,
nie rozpoczynalibyœmy pro-
cesu jego uruchomienia. Od
pocz¹tku byliœmy przekonali,
¿e nasze dzia³ania s¹
s³uszne, a dodatkowym mo-
tywatorem by³o ogromne
wsparcie mieszkañców.
Przypomnê, ¿e pod petycj¹

za utworzeniem oddzia³u
podpisa³o siê ponad 13 tysiê-
cy osób. Ponadto wspar³o
nas wiêkszoœæ samorz¹dów
miejskich i gminnych, samo-
rz¹d województwa, lubuscy
parlamentarzyœci, organiza-
cje spo³eczne i bran¿owe.
Uzbrojeni w tego typu argu-
mentacjê ruszyliœmy z bu-
dow¹ oddzia³u i jego urucho-
mieniem. Dotychczas po-
mogliœmy ponad stu
osobom, ale nadal nie otrzy-
maliœmy z tego tytu³u zwrotu
nak³adów finansowych.
Wierzê, ¿e dojdzie do szyb-
kiego porozumienia z NFZ i
bêdziemy mogli skupiæ siê
ju¿ tylko na ratowaniu zdro-
wia i ¿ycia pacjentów.
- Jaki dla szpitala by³

2023 rok?
- To by³ bardzo ciê¿ki dla

nas rok. Mieliœmy niedosta-
teczne finansowanie z NFZ,
do tego dosz³a dramatyczna
sytuacja w zakresie ochrony

zdrowia pacjentów pocovido-
wych. Mamy do czynienia z
tak zwanym d³ugiem zdro-
wotnym. Chodzi g³ównie o
pacjentów, którzy w trakcie

pandemii rezygnowali z
bie¿¹cej opieki lekarskiej i
konsekwencje tamtych ich
decyzji uwidoczni³y siê
w³aœnie w tej chwili. Nadal

mamy bardzo z³¹ sytuacjê
opieki nad pacjentami kar-
diochirurgicznymi, ale o tym
ju¿ wspomnia³em. Z drugiej
strony ca³y czas pracowali-
œmy i stale pracujemy nad
podnoszeniem jakoœci na-
szych us³ug, czego dowo-
dem by³ uzyskany po raz
trzeci certyfikat akredytacyj-
ny Centrum Monitorowania
Jakoœci w Ochronie Zdrowia.
Du¿o inwestujemy, a takim
dobrym przyk³adem jest rea-
lizowana budowa zespo³u
zak³adów diagnostycznych,
czyli mikrobiologii z pracow-
ni¹ genetyki i zak³adu pato-
morfologii.
- Proszê wskazaæ naj-

wa¿niejsze plany na
bie¿¹cy rok?

- Tradycyjnie ambicje ma-
my du¿e. Chcemy przede
wszystkim rozpocz¹æ moder-
nizacjê naszej lecznicy. Z
tym wi¹¿ê siê remont
wszystkich obiektów szpital-

nych. Planujemy wybudowa-
nie nowego pawilonu dla od-
dzia³ów niezabiegowych.
Chcemy wybudowaæ du¿y
zespó³ poradni ambulatoryj-
nych oraz stworzyæ od pod-
staw zak³ad diagnostyki ob-
razowej. To je¿eli chodzi o
nasz¹ siedzibê przy Deker-
ta. Do tego dochodzi realiza-
cja ambitnego zadania, ja-
kim jest uruchomienie kom-
pleksowej opieki nad
osobami starszymi przy ul.
Walczaka oraz rozbudowa
Centrum Zdrowia Psychicz-
nego dla potrzebuj¹cych
wsparcia psychicznego i
psychiatrycznego. Poprzez
te inwestycje pragniemy nie
tylko stale rozwijaæ szpital,
ale przede wszystkim oka-
zaæ naszym pacjentom em-
patiê, zrozumienie dla ich
potrzeb. Wszystkie nasze
dzia³ania s¹ podyktowane
trosk¹ o pacjentów.

ROBERT BOROWY
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● więcej o działalności gorzowskiego szpitala przeczytasz na www.echogorzowa.pl ●

- Zajmujemy siê transplan-
tacj¹ komórkow¹. Od stycz-
nia 2023 roku wykonaliœmy
12 przeszczepieñ autolo-
gicznych komórek macierzy-
stych - mówi dr hab. n. med.,
prof. UZ Katarzyna BrzeŸ-
niakiewicz-Janus, kierow-
nik Katedry i Kliniki Hemato-
logii, Onkologii i Radioterapii
Uniwersytetu Zielonogór-
skiego w gorzowskim szpita-
lu.

- Przyznajê, ¿e to by³ dla
nas bardzo ciê¿ki rok, towa-
rzyszy³o nam du¿e napiêcie.
Z jednej strony baliœmy siê, z
drugiej bardzo chcieliœmy,
¿eby wszystko potoczy³o siê
po naszej myœli. Jak siê oka-
za³o, wszystko posz³o bar-
dzo dobrze, nie mieliœmy
¿adnych istotnych powik³añ-
podkreœla.

Kolej na przeszczepienia
od dawców

Przeszczepienia autolo-
giczne to takie, w których ko-
mórki nie s¹ pobierane od
dawcy, ale od samego pa-
cjenta. Tak¹ terapiê stosuje

siê przede wszystkim przy
leczeniu szpiczaka i
ch³oniaka, czyli nowotwo-
rów krwi. 

Prof. Katarzyna BrzeŸnia-
kiewicz-Janus podkreœla, ¿e
to ile trwa procedura prze-

szczepu komórek macierzy-
stych, zale¿y m.in. od stanu
chorego. Na przygotowanie
do przeszczepu z regu³y po-
trzeba kilku miesiêcy (che-
mioterapia, zebranie komó-
rek macierzystych), a na

ostatni - koñcz¹cy etap - od
dwóch do czterech tygodni. 

- Wiemy, ¿e zabieg siê
uda³, kiedy po oko³o 20
dniach komórki odrastaj¹ -
t³umaczy prof. Katarzyna
BrzeŸniakiewicz-Janus. -

Dotychczas mieliœmy pa-
cjentów w ró¿nym wieku, w
ró¿nym stanie i najwa¿niej-

sze, ¿e wszyscy oni dzisiaj
czuj¹ siê bardzo dobrze. Prak-
tycznie wszyscy powrócili do
¿ycia zawodowego - dodaje.

W tej chwili gorzowska
lecznica stara siê o pozwole-
nie na allogeniczne prze-
szczepianie komórek, czyli
tych pobranych od dawcy.
Mo¿e to byæ dawca rodzinny
(brat lub siostra) lub dawca
niespokrewniony.

-  Jeszcze w tym roku pla-
nujemy pierwsze przeszcze-
pienia od dawcy spokrewnio-
nego. Nastêpnie od 
niespokrewnionych, haploi-
dentycznych oraz terapia
CAR-T- cells. Chcielibyœmy

mieæ pe³en zakres terapii ko-
mórkowych, jakie s¹ do-
stêpne nie tylko w Polsce,

ale i na œwiecie - zaznacza
prof. Katarzyna BrzeŸniakie-
wicz-Janus.

Wielospecjalistyczny Szpital
Wojewódzki w Gorzowie do
przeszczepów przygotowywa³
siê od lat.  Ma idealne, nowo-
czesne zaplecze. W ramach
wybudowanej od podstaw Ka-
tedry i Kliniki Hematologii,
Onkologii i Radioterapii Uni-
wersytetu Zielonogórskiego w
jednym budynku znajduj¹ siê:
intensywna opieka hematolo-
giczna i transplantologia z
pododdzia³ami ostrej chemio-
terapii, a tu¿ nad nimi bank
komórek macierzystych. 

WSZW W GORZOWIE

Pierwszy przeszczep autologiczny zespół prof. Katarzyny Brzeźniakiewicz-Janus (pierwsza z
lewej) wykonał w styczniu ubiegłego roku. 
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- Wszystkie nasze działania są podyktowane troską o
pacjentów - zapewnia prezes Jerzy Ostrouch

Fo
t. 
W
Sz
W
 w
 G
or
zo
wi
e

Szpital w Gorzowie świętował rok
przeszczepień
W³aœnie min¹³ rok od pierwszego przeszczepu komórek macierzystych w gorzowskim szpitalu. Gorzowski szpital jest pierwszym oœrodkiem w
województwie, który wykonuje przeszczepienia.

Mamy do czynienia z tak zwanym
długiem zdrowotnym
Trzy pytania do Jerzego Ostroucha, prezesa Wielospecjalistycznego Szpitala Wojewódzkiego w Gorzowie

W tej chwili gorzowska lecznica stara
się o pozwolenie na allogeniczne

przeszczepianie komórek, czyli tych
pobranych od dawcy



Na W³adys³awê Staryszak
nikt nie mówi³ W³adys³awa.
Wszyscy znali j¹ pod „imie-
niem” Dziunia. Ona sama
wyjaœnia³a, ¿e w gwarze
lwowskiej, a przecie¿ uro-
dzi³a siê we Lwowie, s³owo
„dziunia” oznacza³o po pro-
stu dziewczynê. A z imie-
niem W³adys³awa mia³a tylko
problemy. Œmia³a siê, ¿e jak
dosta³a wa¿ny medal, to za-
praszaj¹c j¹ na scenê zapo-
wiedziano „W³adys³aw Stary-
szak!”. Co to by³ za medal -
dziœ ju¿ nie wiadomo. Dziu-
nia jako nauczycielka,
dzia³aczka spo³eczna, ani-
matorka kultury i wybitna go-
rzowianka otrzyma³a mnó-
stwo odznaczeñ i medali. 

Urodzi³a siê 10 listopada
1943 roku we wspomnianym
ju¿ Lwowie. Jakie by³o jej
dzieciñstwo? Jak ¿y³o siê
podczas wojny? W jednym w
wywiadów mówi³a, ¿e dla ro-
dziców to by³ bolesny temat i
nie chcieli jej opowiadaæ o
tamtych latach. Na pewno
Lwów i Kresy by³y bardzo
wa¿ne w ¿yciu Dziuni. Ca³ym
sercem anga¿owa³a siê w
pomoc rodakom miesz-
kaj¹cym na Wschodzie i or-
ganizacjê ró¿nych imprez
poœwiêconych Kresom. 

W 1957 roku zamieszka³a
w Gorzowie. W 1962 roku
ukoñczy³a Liceum Pedago-
giczne im. Adama Mickiewi-
cza w Gorzowie, a w 1974
roku filologiê polsk¹ na Uni-
wersytecie Marii Curie-
Sk³odowskiej w Lublinie. W
latach 1962-1968 uczy³a
jêzyka polskiego w wiejskich
szko³ach w gminie Drezden-
ku. Od 1968 do 1971 praco-
wa³a w Komendzie Hufca
ZHP w Strzelcach Krajeñ-
skich, a tak¿e w Gorzowie: w
Powiatowej Poradni Kultural-
no-Oœwiatowej i Domu Kultu-
ry „Kolejarz”. 

W 1971 roku zwi¹za³a siê
ze Szko³¹ Podstawow¹ nr 2
im. Szarych Szeregów. By³a
nauczycielk¹ jêzyka polskie-
go, potem wicedyrektork¹
szko³y. Prowadzi³a te¿ zajê-
cia pozalekcyjne. W 1976 ro-
ku  zosta³a wizytatorem w
Kuratorium Oœwiaty i Wycho-
wania w Gorzowie.  Organi-
zowa³a kursy dla nauczycieli
i uczniów. Wspó³pracowa³a z
Towarzystwem Mi³oœników
Teatru oraz Gorzowskim To-
warzystwem Kultury, organi-
zuj¹c wspólnie z Ann¹ Ma-
kowsk¹-Cieleñ Sejmiki Kó³
Mi³oœników Regionu.
Dzia³a³a w Zwi¹zku Nauczy-
cielstwa Polskiego, organizo-
wa³a ró¿ne formy wypoczyn-
ku letniego i zimowego.  

Na w³asny wypoczynek -
nigdy nie mia³a czasu.  - Ma-

ma po pracy przychodzi³a
tak zmêczona, ¿e siada³a w
p³aszczu, z torebk¹, siatkami
i musia³a odsiedzieæ ze dwa-
dzieœcia minut - wspomina
jej córka Kryspina Wojcie-
chowicz. 

Ze swego wczesnego dzie-
ciñstwa Kryspina pamiêta
te¿ ci¹g³e wyjazdy z mam¹
pod namiot na obozy harcer-
skie. Do dziœ ma nawet takie
zdjêcie: dru¿yna ch³opaków i
tam, gdzie siê koñcz¹ ich
krótkie spodenki, zaczyna
siê ma³a Kryspina w zucho-
wym mundurku.

W 1990 roku W³adys³awa
Staryszak powróci³a do pra-
cy nauczycielskiej. W Szkole
Podstawowej w Wawrowie
uczy³a polskiego, pracowa³a
te¿ w Zespole Szkó³ Tech-
nicznych i Medycznym Stu-
dium Zawodowym. W 1993
roku przesz³a na emeryturê,
ale to nie by³a ¿adna emery-
tura, tylko pocz¹tek nowych
wyzwañ. 

Zupa w biegu

Do 1997 roku by³a nauczy-
cielk¹ i wychowawczyni¹ w
Medycznym Studium. Od
2004 do 2016 roku kierowa³a
klubem Jedynka, który do
2014 roku dzia³a³ przy
Grodzkim Domu Kultury, a
nastêpnie przy Miejskim
Centrum Kultury. 

- Te pomieszczenia, które
mama dosta³a na klub, to
by³a ruina - t³umaczy Kryspi-
na. - Ale mama by³a w
¿ywiole: za³atwia³a, dzwo-

ni³a, prosi³a, ktoœ coœ  poma-
lowa³, ktoœ coœ przyniós³. I
klub zacz¹³ têtniæ ¿yciem.

- Dziunia mieszka³a w klu-
bie, drzwi zawsze by³y otwar-
te - œmieje siê jej przyja-
ció³ka Barbara Kaczmarek,
od lat œpiewaj¹ca w chórze
Echo Kresów w klubie Je-
dynka. - Ze wszystkimi by³a
na „ty”, mia³a g³owê pe³n¹
pomys³ów. ¯artowa³am, ¿e
ona jest z nerwowego rocz-
nika, bo nie umia³a usiedzieæ
na miejscu. Wystawy, kon-
certy, paczki dla dzieci, tur-
nusy dla seniorów nad mo-
rzem, wizyty i rewizyty w
Eberswalde. Wszystko mu-
sia³o byæ dopiête na ostatni
guzik. Nawet, jeœli inni coœ
przyszykowali, Dziunia mu-
sia³a choæby krzes³o prze-
sun¹æ...

Klub s¹siadowa³ z Biblio-
tek¹ Miejsk¹ Fil¹ nr 2. I
w³aœnie w bibliotece które-
goœ dnia wystêpowa³a go-
rzowska aktorka Bo¿ena
Pomyka³a: - Dziunia zaraz
przybieg³a i mówi „u mnie te¿
musisz coœ zrobiæ” - wspomi-
na. Tak rozpoczê³a siê
d³ugoletnia wspó³praca i
przyjaŸñ Bo¿eny z Dziuni¹.

Bo¿ena czyta³a wiersze w
klubie, prezentowa³a monod-
ramy, koncerty. Przez dwa
lata prowadzi³a Teatrzyk Po-
dwórkowy dla dzieci.

-  Dziunia stara³a siê za
wszystko odwdziêczyæ - opo-
wiada Bo¿ena. - By³y bom-
bonierki, kwiaty, a nawet...
ciuchy, bo ona mia³a w klu-

bie szafê pe³n¹ ubrañ. I cza-
sem przed wystêpem rato-
wa³a mnie jak¹œ marynark¹,
a potem dawa³a mi j¹ w pre-
zencie...

Przez to „zapracowanie”
Dziunia zapomina³a o jedze-
niu, zreszt¹ gotowanie nigdy
nie by³o jej mocn¹ stron¹.
Jak wspomina Barbara
Kaczmarek wszyscy dokar-
miali Dziuniê.

- Kiedyœ dziewczyny z klu-
bu poda³y jej talerz zupy, bo
wiedzia³y, ¿e nic nie jad³a od
rana. Wziê³a kilka ³y¿ek i po-
bieg³a coœ robiæ. Dziewczyny
schowa³y zupê. Po jakimœ
czasie wróci³a i wo³a „Gdzie
moja zupa?”. A one „Masz
siedzieæ i jeœæ!”.

- Mama nie lubi³a gotowaæ,
nigdy te¿ nie piek³a ciast -
przyznaje Kryspina. - Z prac
domowych najbardziej lubi³a
szycie, szyde³kowanie i dru-
ty. Czasem prosi³a mnie,
¿ebym dokoñczy³a jak¹œ ro-
bótkê.  Ale z tym by³ pro-
blem, bo mama by³a lewo-
rêczna i wszystko robi³a od
innej strony. 

Zawsze młoda

- Dziunia by³a pozytywnie
zakrêcona - mówi jej przyja-
ció³ka Barbara Latoszek,
artystka malarka, zwi¹zana
z Robotniczym Stowarzysze-
niem Twórców Kultury,
dzia³aj¹cym w Miejskim Cen-
trum Kultury. - By³a m³oda
duchem, nigdy nie mówi³a
„nie” i œwietnie siê ni¹
wspó³pracowa³o przy organi-

zowaniu programów „S³owa,
obrazy, dŸwiêki”. 

Mocno anga¿owa³a siê te¿
w organizacjê Kresoviany,
czyli Regionalnych Spotkañ
Piosenki Kresowej. By³a rów-
nie¿ cz³onkini¹, a od 1999
roku wiceprezesk¹ Towarzy-
stwa Mi³oœników Lwowa i
Kresów Po³udniowo-
Wschodnich, a tak¿e cz³on-
kini¹ Zarz¹du Stowarzysze-
nia Wspólnota Polska.
Wspólnie z Piotrem Franko-
wem organizowa³a zbiórki
na odbudowê Cmentarza
Orl¹t Lwowskich.

Przez kilka lat, wraz z
grup¹ klubowiczów z Jedyn-
ki, przychodzi³a do Biblioteki
Pedagogicznej na zajêcia
komputerowe dla seniorów. I
choæ nie mia³a zupe³nie ta-
lentu do spraw technicznych,
przychodzi³a regularnie, sia-
da³a przed ekranem i naj-
czêœciej prosi³a, aby pomóc
jej wyszukaæ „coœ o Kresach”
lub „o gorzowskich wydarze-
niach kulturalnych”. Oczywi-
œcie od razu przesz³a na „ty”
z bibliotekarkami.

A potem zaczê³a chorowaæ.
Opowiada Bo¿ena Pomy-
ka³a: - Dziunia skar¿y³a siê
na serce i tak czêsto o tym
sercu mówi³a, ¿e jak stwier-
dzi³a, ¿e „ma raka”, to jej nie
uwierzy³am. Powiedzia³am
„jak bêdziesz tak gadaæ, to
wykraczesz”. Tymczasem
okaza³o, siê ¿e „ten rak”, to
niestety, by³a prawda.

Koncert w szpitalu

W 2017 roku trafi³a do szpi-
tala. I w grudniu, jako pa-
cjentka Oddzia³u Onkologii
zorganizowa³a koncert kolêd
z udzia³em chóru Wrzosy. W
artykule zatytu³owanym „W
szpitalu ju¿ œwi¹teczna at-
mosfera” Agnieszki Wi-
œniewskiej, który ukaza³ siê
19 grudnia 2017 roku na
portalu „Echo Gorzowa”, le-
karz Adam Ostrowski, kie-
rownik Oddzia³u Onkologii
Klinicznej, stwierdzi³, ¿e „ to
pierwszy taki koncert w his-
torii szpitala”.

Ten koncert by³ niezapom-
niany te¿ z innego powodu.
W³aœnie wtedy, w gorzow-
skim szpitalu, W³adys³awa
Staryszak odebra³a dwie na-
grody: Z³otego Lubuskiego
Dukata za wspieranie i pro-
mowanie ¿ycia kulturalnego
regionu i Nagrodê Kulturaln¹
Województwa Lubuskiego.

W przerwie miêdzy pobyta-
mi w szpitalu dwie bibliote-
karki, Monika Panek i auto-
rka tego tekstu, odwiedzi³y
Dziuniê w domu. Pomimo,
¿e kiepsko czu³a siê po che-
mioterapii, ca³y czas siê
uœmiecha³a, by³a rozgadana

i pe³na energii. Otworzy³a
swoje szafy pe³ne sukienek.
Wyci¹ga³a sukienki,
przyk³ada³a do siebie, do
nas. Patrzy³yœmy w lustra,
œmia³yœmy siê, jakby tego ra-
ka nigdy nie by³o.

Potem Dziunia trafi³a do
hospicjum. - Do mamy ci¹gle
ktoœ przychodzi³, a¿ ciê¿ko
by³o dojœæ do jej ³ó¿ka - mówi
Kryspina. � 

Zmar³a 5 paŸdziernika
2018 roku. Pogrzeb odby³ siê
piêæ dni póŸniej i przyci¹gn¹³
t³umy.

- Zastanawia³am siê jakie
s³owa wypisaæ na pomniku -
mówi Kryspina. - Wtedy przy-
pomnia³am sobie, ¿e kiedyœ
Jerzy G¹siorek, dawny dy-
rektor BWA, podarowa³ ma-
mie w nagrodê drewnianego
„G¹siora” i napisa³ ³adne
s³owa: „Zawsze z dobrym
s³owem, zawsze uœmiechniê-
ta, bywa³aœ w galerii w dni
zwyk³e i œwiêta”. Zadzwo-
ni³am do niego i zapyta³am
czy mogê ten cytat wyko-
rzystaæ, ale trochê go zmie-
niæ i zamiast „w galerii” napi-
saæ „wœród ludzi”. On siê
zgodzi³ - dodaje.

rrrrrr
W klubie Jedynka, tu¿ przy

drzwiach, nadal wisi zdjêcie
W³adys³awy Staryszak, zro-
bione przez Bogdana Blo-
cha. Nadal te¿ mo¿na obej-
rzeæ kroniki klubowe starannie
prowadzone przez Dziuniê.

- Mia³a piêkne pismo - mó-
wi Marzena Maæka³a, obec-
na szefowa klubu i przypomi-
na sobie takie wydarzenie.

- Dawniej na drzwiach
przykleja³yœmy program
zajêæ napisany rêcznie przez
Dziuniê. Kiedyœ wszed³ jakiœ
pan i powiedzia³, ¿e chcia³by
poznaæ kobietê, która to pi-
sa³a, bo pismo œwiadczy o
tym, ¿e to „dobry cz³owiek”.

rrrrrr
W gorzowskiej Bibliotece

Pedagogicznej Wojewódzkie-
go Oœrodka Metodycznego or-
ganizowane s¹ od wielu lat
spotkania upamiêtniaj¹ce
nie¿yj¹cych ju¿, legendarnych
nauczycieli. Bohaterk¹ czter-
nastego spotkania, które od-
by³o siê pod koniec 2023 roku,
by³a W³adys³awa Staryszak. 

HANNA CIEPIELA

PS. Przy pisaniu tekstu ko-
rzysta³am z „Nekrologu go-
rzowskiego 2018” Jerzego
Zysnarskiego, zamieszczone-
go w Nadwarciañskim Roczni-
ku Historyczno-Archiwalnym
nr 26 z 2019 roku i Multime-
dialnej Encyklopedii Gorzowa
Wielkopolskiego, tworzonej na
stronie Wojewódzkiej i Miej-
skiej Biblioteki Pedagogicznej
im. Zbigniewa Herberta.

Dziunia zawsze była młoda duchem, nigdy nie mówiła „nie”
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Wszystkie sukienki Dziuni
Od œmierci W³adys³awy Staryszak minê³o piêæ lat, ale w klubie Jedynka, w którym pracowa³a, nadal wisi jej zdjêcie. Przyjació³ki mówi¹, ¿e Dziunia

ci¹gle na nie patrzy. 
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- Jak Wam uda³o siê za-
szczepiæ modê na rynek?

- Gorzowski Rynek Hurto-
wy co roku ma has³o prze-
wodnie na promowanie tar-
gowiska i jego kontrahentów.
W minionym roku te¿ tak
by³o. Robiliœmy ró¿ne impre-
zy pod wspólnym has³em
„Moda na rynek”. Przez to
dzia³anie chcieliœmy w jak
najwiêkszej liczbie mieszkañ-
ców wyrobiæ nawyk przycho-
dzenia na ryneczek. Targo-
wiska s¹ modne, bo tam jest
najwiêcej towarów, g³ównie
¿ywnoœci, nieprzetworzonej,
bez chemii - bezpoœrednio
od rolnika, producenta rolne-
go. To miejsce, gdzie towar
jest najœwie¿szy, a ceny s¹
umowne.

Chcemy, by klienci kupo-
wali nie tylko coœ taniej, ale
tak¿e, by to by³a zdrowa
¿ywnoœæ, a tu sprawdza siê
zasada, ¿e najsmaczniejsze,
najbardziej wspieraj¹ce na-
sze zdrowie s¹ warzywa i
owoce rosn¹ce w naszej
okolicy, w naszej strefie kli-
matycznej.
- Sprzedawcy te¿ to za-

uwa¿yli?
- Tak. Nasi kontrahenci, a

niektórzy z nich s¹ z nami
ju¿ od 25 lat, potwierdzaj¹,
¿e oprócz klientów, których
znaj¹ nawet po imieniu, po-
jawia siê coraz wiêcej no-
wych i jesteœmy przekonani,
¿e to tak¿e efekt naszych
dzia³añ.
- Czyli akcja bêdzie kon-

tynuowana równie¿ w tym
roku?

- Oczywiœcie! To ju¿ trady-
cja, ¿e wiosnê witamy nowa-
lijkami i wielkanocnym
¿urkiem, zup¹ chrzanow¹.
Festiwal dyni i chryzantemy
zorganizujemy ju¿ po raz
szósty, a przed sam¹ wigili¹
bêdziemy kolejny raz goto-
waæ œwi¹teczne potrawy.
Ca³y czas bêdziemy te¿
wzbogacaæ i rozszerzaæ na-
sz¹ ofertê. 
- W jaki sposób?
- W 2022 roku gotowaliœmy

na ryneczku na przyk³ad
zupê dyniow¹ i bigos z dyni i
na miejscu by³o mo¿na je
spróbowaæ. W minionym ro-
ku poszliœmy dalej i podczas
otwarcia hali sportowo-wido-
wiskowej Arena Gorzów

ugotowaliœmy barszcz po go-
rzowsku i zorganizowaliœmy
warsztaty kulinarne. W ich
trakcie  ka¿dy móg³ sam zro-
biæ swoje pierogi. A o tym,
jak je zrobiæ, opowiadali i po-
kazywali nauczyciele przy-
sz³ych kucharzy z gorzow-
skiego „gastronomika” oraz
francusko-polski prezenter
kulinarny Pascal Brodnicki.

Ka¿dy z warsztatów wycho-
dzi³ bardzo zadowolony, no i
oczywiœcie najedzony. To
pokazuje, ¿e mamy pomys³y
i bêdziemy je wdra¿aæ pod-
czas kolejnych naszych ak-
cji. 

- Wspomnia³a pani o nau-
czycielach „gastronomi-
ka”. Jak uk³ada siê z nimi
wspó³praca?

- To prawdziwi mistrzowie
kuchni, a ¿e „po owocach ich
poznacie” doskonale nam
siê wspó³pracuje tak¿e z ich
uczniami. S¹ sympatyczni,
otwarci na nowe, chc¹ byæ
jak najlepszymi kucharzami.
Ju¿ wkrótce to odczujemy,
gdy skoñcz¹ naukê i zasil¹
gorzowskie restauracje. Bo
liczymy na to, ¿e u nas zo-

stan¹, ewentualnie, ¿e wy-
jad¹ w œwiat po nowe smaki,
które nam przywioz¹ do Go-
rzowa. Wspó³praca GRH z
Zespo³em Szkó³ Gastrono-
micznych bardzo siê rozwija i
to dwustronnie. Staramy siê
uczestniczyæ w ¿yciu szko³y,
zaopatrywaæ ich kuchniê,
wspieraæ organizowane
przez szko³ê eventy oraz
najlepszych uczniów. Nie tyl-
ko kucharzy, ale tak¿e na
przyk³ad cukierników. Pod
koniec maja zesz³ego roku w
Gorzowie byliœmy wspó³or-
ganizatorem najwiêkszego w
województwie lubuskim, a
prawdopodobnie najwiêk-
szego w Polsce, niedzielne-
go obiadu. Na Starym Ryn-
ku, ju¿ po raz drugi, odby³ siê
Festiwal Kó³ Gospodyñ Wiej-
skich „Polska od Kuchni”,
podczas którego gotowano i
degustowano regionalne po-
trawy, a wieczorem wyst¹pi³y
gwiazdy polskiej sceny mu-
zycznej. Przysz³y prawdziwe
t³umy, a najd³u¿sza kolejka
ustawi³a siê do namiotu…
„gastronomika”. Bardzo nas
to ucieszy³o. 

- Czyli wspó³praca ze
szko³¹ jest nie tylko mo¿li-
wa, ale tak naprawdê do-
piero siê rozwija?

- Ona jest bardzo potrzeb-
na i korzystna dla obu stron.
To nie wszystko. Wiele obie-
cujemy sobie po wspó³pracy
z kolejn¹ gorzowsk¹ pla-
cówk¹ oœwiatow¹ - Ze-
spo³em Szkó³ Ogrodniczych,
który od 1 stycznia 2024 ro-
ku do³¹czy³ do szkó³ nadzo-
rowanych przez Ministra Rol-
nictwa i Rozwoju Wsi. Dla
szko³y to szansa na rozwój,
modernizacjê, doposa¿enie,
a dla nas okazja do
pog³êbienia wspó³pracy. 
- Wspólnym tematem w

tym przypadku jest chyba
reneta landsberska?

- Oczywiœcie, ona zreszt¹
ju¿ trwa. I pomyœleæ, ¿e ta
jab³oñ o nazwie wskazuj¹cej,
¿e jest st¹d, mog³aby pójœæ
w zapomnienie. Od kilku lat,
w³aœnie przy wspó³pracy z
„ogrodnikiem” i szkó³k¹, do-
starczamy na ryneczek przy
Jerzego kolejne sadzonki tej
jednej z „wizytówek” miasta.
Tak¿e w 2024 roku bêdziemy
je sprzedawaæ, jak co roku,

wiosn¹ i jesieni¹. I jestem
przekonana, ¿e znów po to
drzewko ustawi¹ siê d³ugie
kolejki. Przy okazji przestrze-
gam przed kupnem renety
landsberskiej w Internecie.
Tylko u nas ka¿dy nabywca
otrzymuje certyfikat jej po-
chodzenia oraz poradnik, jak
to wdziêczne drzewko hodo-
waæ.

Bardzo nas cieszy, ¿e co-
raz wiêcej mieszkañców za
punkt honoru uzna³o mieæ w
swoim ogrodzie, przed swo-
im domem drzewo, które tu
powsta³o i tu roœnie najlepiej.

- Wspó³pracujecie tak¿e
ze Stowarzyszeniem Pol-
skich Rynków Hurtowych.
Na czym ta wspó³praca po-
lega?
- Jesteœmy ich aktywnym

cz³onkiem. Do stowarzysze-
nia nale¿¹ firmy za-
rz¹dzaj¹ce najwiêkszymi
rynkami hurtowymi w Pol-
sce. To doskona³e miejsce
do wymiany doœwiadczeñ,
do wspólnych dzia³añ na
konkurencyjnym rynku, do
tworzenia projektów przepi-
sów ulepszaj¹cych dzia³al-
noœæ rynków hurtowych. Wy-
mieniamy siê pomys³ami, kil-
ka naszych zosta³o ju¿
wykorzystanych w innych
polskich miastach. Myœlê, ¿e
efektem naszej aktywnoœci w
tej organizacji jest fakt, i¿ za-
siadam w Radzie Stowarzy-
szenia.
- Jakie najwa¿niejszy pla-

ny macie na 2024 rok?
- Bêdziemy kontynuowaæ

nasze liczne dzia³ania inwe-
stycyjne. Koñczymy remont
hali nr 2, gdzie siedzibê maj¹
liczne sklepy i kwiaciarnia
oraz koñczymy remont na-
szego biurowca.

Przyszed³ tak¿e czas na lif-
ting targowiska, które w
obecnym kszta³cie  funkcjo-
nuje od dziesiêciu lat. Chce-
my, aby infrastruktura targo-
wiska by³a bardziej dogodna.
Odœwie¿ymy oznakowanie
miejsc handlowych, ogrodze-
nie, szlabany. Zaczniemy ju¿
wczesn¹ wiosn¹, aby ko-
rzystaj¹cy z ryneczku przy
Jerzego, zarówno kupuj¹cy
jak i sprzedaj¹cy, zmiany za-
uwa¿yli i odczuli jeszcze
przed sezonem letnim.
- Dziêkujê za rozmowê.

�9NASZE RoZMoWYLuty 2024 r.

To prawdziwi mistrzowie kuchni
Z Agat¹ Dusiñsk¹, prezesem Gorzowskiego Rynku Hurtowego, rozmawia Robert Borowy

- Przyszedł także czas na lifting targowiska, które w obecnym kształcie  funkcjonuje od dzie-
sięciu lat - mówi Agata Dusińska, prezes GRH

Fo
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r  e  k  l  a  m  a
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- Potwierdzam, ¿e wyniki K-
S SSE S.A. w minionym roku
by³y bardzo dobre, poniewa¿
zosta³y wydane 42 decyzje o
wsparciu na ³¹czn¹ sumê
nak³adów inwestycyjnych 2,2
mld z³otych zadeklarowa-
nych przez przedsiêbiorców.
Historycznie jest to drugi wy-
nik Spó³ki. Poza tym inwe-
stycjê te utworz¹ i utrzymaj¹
³¹cznie 3321 miejsc pracy,
co ma wymierny wp³yw na
rynek pracy w naszym regio-
nie - mówi Krzysztof Kielec,
prezes Kostrzyñsko-S³ubic-
kiej Specjalnej Strefy Ekono-
micznej.

Nowi inwestorzy Kostrzyñ-
sko-S³ubickiej Specjalnej
Strefy Ekonomicznej repre-
zentuj¹ w wiêkszoœci kapita³
polski (22 inwestycje), ale
równie¿ chiñski, niemiecki,
duñski, w³oski, brytyjski, fin-
landzki oraz hinduski. A¿ 19
inwestycji zostanie dokona-
nych w województwie lubu-
skim.

- Spó³ka osi¹gnê³a bardzo
dobry wynik finansowy, zde-
cydowanie wy¿szy od
zak³adanego - kontynuuje
prezes Krzysztof Kielec. -
Ciesz¹ nas równie¿ wiado-
moœci dotycz¹ce inwestycji
infrastrukturalnych maj¹cych
wp³yw na funkcjonowanie
otoczenia gospodarczego,
koñczy siê procedowanie de-
cyzji œrodowiskowej dla ob-
wodnicy miasta w Kostrzynie
oraz rozpoczyna siê proces
uzyskania decyzji œrodowi-
skowej dla mostu graniczne-

go na Odrze w Kostrzynie.
Obwodnica pó³nocna w Go-
rzowie jest na etapie postê-
powania przetargowego, a w
S³ubicach zosta³o podpisane
porozumienie miasta i

GDDKiA na wykonanie do-
kumentacji technicznej i œro-
dowiskowej dla przysz³ej ob-
wodnicy. Te projekty s¹ bar-
dzo wa¿ne dla budowy oferty
inwestycyjnej w naszym re-

gionie i jako zaanga¿owani
w te procesy od pocz¹tku
jesteœmy bardzo zaintereso-
wani ich realizacj¹ - dodaje.

Kostrzyñsko-S³ubicka Spe-
cjalna Strefa Ekonomiczna
obejmuje zasiêgiem swojego
oddzia³ywania województwa
lubuskie, zachodniopomor-
skie i wielkopolskie. Jest tym
samym jedn¹ z wiêkszych i
najszybciej rozwijaj¹cych siê
stref w kraju. K-S SSE swoi-
mi dzia³aniami stymulujê kra-
jow¹ gospodarkê, tak aby
wci¹¿ powstawa³y nowe
miejsca pracy dziêki kolej-
nym inwestycjom. Zwolnie-
nia podatkowe udzielane
przez K-S SSE s¹ obecnie
najwiêksz¹ dostêpn¹ ulg¹ fi-
nansow¹ w Polsce. 

Wsparcie rz¹du RP i lokal-
nych samorz¹dów sprawia,
¿e zapewnia siê nowym in-

westorom przyjazne i bez-
pieczne warunki do inwesto-
wania. Dziêki powsta³ej w
2018 roku Polskiej Strefie In-
westycji zwolnienie z podat-
ku dochodowego mo¿na ju¿
uzyskaæ na terenie ca³ego
kraju, niezale¿nie od wielko-
œci przedsiêbiorstwa. Nowe
inwestycje z sektora prze-
mys³u i nowoczesnych us³ug
mog¹ byæ realizowane za-
równo na terenach prywat-
nych jak i publicznych, zgod-
nie z g³ówn¹ zasad¹ PSI -
ca³a Polska Stref¹ Ekono-
miczn¹.

Strefa zachêca do zapo-
znania siê z zasadami funk-
cjonowania Polskiej Strefy
Inwestycji. Na g³ównej 
stronie internetowej
{www.kssse.pl} mo¿na sko-
rzystaæ z interaktywnej map-
ki i samodzielnie sprawdziæ

w ³atwy sposób dostêpnoœæ
ulgi podatkowej w danym re-
gionie. Zainteresowanych
szczegó³ami pomocy pub-
licznej dla nowych inwestycji,
zapraszamy serdecznie do
kontaktu mailowego lub tele-
fonicznego ze stref¹: +48 95
721 98 00; info@kssse.pl.
Polecamy równie¿ obserwo-
wanie mediów spo³eczno-
œciowych K-S SSE takich jak
Facebook czy Linkedin,
gdzie strefa regularnie infor-
muje o dostêpnych i darmo-
wych szkoleniach czy webi-
narach, traktuj¹cych zazwy-
czaj o zmianach przepisów,
nowych regulacjach i ich in-
terpretacjach. To ogromna
dawka bardzo przydatnej
wiedzy, która mo¿e u³atwiæ
funkcjonowanie przedsiê-
biorcom.

PR

- Spółka osiągnęła bardzo dobry wynik finansowy, zdecydo-
wanie wyższy od zakładanego - mówi stojący z prawej pre-
zes Krzysztof Kielec
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Tak kształtowały się wyniki spółki w 2023 roku
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To są bardzo ważne projekty dla regionu
Kostrzyñsko-S³ubicka Specjalna Strefa Ekonomiczna podsumowana bardzo dobry dla siebie rok. Dziesi¹tki nowych inwestycji skorzysta³o w 2023

roku z ulgi podatkowej oferowanej przez Strefê, a dziêki temu utworzy³o lub uczyni to w najbli¿szym czasie setki nowych miejsc pracy.

r  e  k  l  a  m  a
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Adresy
Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

- To bardzo dobre
rozwi¹zanie dla Zak³adu
Gospodarki Mieszkaniowej,
zw³aszcza ¿e po dziesiêciu
latach te lokale wróc¹ do
miejskiego zasobu - mówi
Pawe³ Nowacki, dyrektor
Zak³adu Gospodarki Miesz-
kaniowej.

Firma remontuje i to jak

Miasto na potrzeby specjal-
nego projektu wsparcia go-
rzowskiego biznesu prze-
znaczy³o sto lokali mieszkal-
nych. Zasada jest prosta.
Firma zg³asza siê do
Zak³adu Gospodarki Miesz-
kaniowej, podpisuje stosow-
ne porozumienie. Potem re-
montuje na potrzeby specja-
listów czy innych
zatrudnionych przez siebie
pracowników dany lokal.
Obecnie z takiego rozwi¹za-
nia skorzysta³o ju¿ 17 przed-

siêbiorców, którzy wyremon-
towali mieszkania dla swoich
pracowników. Jak informuje
ZGM aktualnie wydano 33
skierowania do zawarcia
umowy udostêpnienia lokalu
do wykonania remontu na
czas trwania stosunku pracy.
W trakcie realizacji robót re-

montowych jest 16 lokali
mieszkalnych.

- Program ma ponadto po-
móc przedsiêbiorcom w
zwiêkszeniu konkurencyjno-
œci, poszerzeniu obszarów
dzia³alnoœci, pozyskiwaniu
nowych zleceñ i kontraktów
czy obni¿eniu kosztów pro-

wadzenia dzia³alnoœci,
zwi¹zanych z utrzymaniem
pracownika. Jest instrumen-
tem pomocowym w trudnej
sytuacji mieszkaniowej na
rynku nieruchomoœci - za-
uwa¿a Wies³aw Ciepiela,
rzecznik gorzowskiego ma-
gistratu.

Jak informuje ZGM, remon-
ty przeprowadzane przez za-
interesowanych przedsiê-
biorców znacz¹co podnosz¹
standardy wynajmowanych
lokali. To kompleksowe pra-
ce z wykorzystaniem naj-
nowszych technologii i takich
urz¹dzeñ.

Wsparcie dla miasta

Jak siê okazuje program
,,Mieszkanie dla Przedsiê-
biorcy’’ mo¿e siê staæ cieka-
wym wsparciem dla miasta.
Jak t³umaczy dyrektor ZGM,
po 10 latach mieszkania

maj¹ wróciæ do zasobów
miasta. I nawet jeœli zaistnie-
je koniecznoœæ remontu, to
przy tak poprowadzonych
pracach przez przedsiêbior-
ców bêdzie to raczej kosme-
tyka, ni¿ kompleksowa na-
prawa lokali zdewastowa-
nych przez najemców.

Warunkiem starania siê o
takie mieszkanie jest to, aby
przedsiêbiorcy prowadzili
dzia³alnoœæ gospodarcz¹ w
istniej¹cych obiektach na te-
renie miasta. W zamian za
remont otrzymaj¹ oni zwrot
poniesionych nak³adów po-
przez zwolnienia z op³at
czynszowych, a mieszkania
bêd¹ do ich dyspozycji przez
dekadê. Koszty utrzymania
mieszkania przedsiêbiorcy w
tym czasie bêd¹ uzgadniali z
pracownikami, którym przy-
znaj¹ mieszkanie.

ROCH

W centrum, ale i na ob-
rze¿ach stale brakuje miejsc
do zabaw dla najm³odszych.
Od lat te¿ pojawiaj¹ siê co
jakiœ czas propozycje budo-
wy takich nowych miejsc. W
2024 roku nowy i estetyczny
plac pojawi siê na osiedlu
S³onecznym.

- Zak³ad Gospodarki
Mieszkaniowej podpisa³
umowê na wykonanie doku-
mentacji projektowej w ra-
mach „Bud¿etu Obywatel-
skiego” na rok 2024 obej-
muj¹ca: „Budowê placu
zabaw przy ulicy S³onecz-
nej” miêdzy budynkami przy
ul. S³onecznej 64-68,
S³onecznej 69-73, S³onecz-

na 74 na dzia³ce nr 2574/2,
obrêb 6 S³oneczne w Gorzo-
wie - informuje Robert Jan-
kowski, wicedyrektor

Zak³adu Gospodarki Komu-
nalnej.

Umowa obejmuje wszyst-
kie prace przygotowawcze,

jak dok³adne obmierzenie te-
renu, prace demonta¿owe i
rozbiórkowe. Firma, która
wygra³a przetarg, musi prze-
prowadziæ rekultywacjê tere-
nu - dzia³ki licz¹cej 300 met-
rów kwadratowych oraz wy-
konaæ wszystkie konieczne
przygotowania do monta¿u
wszystkich urz¹dzeñ.

I z bocianim gniazdem

A co siê pojawi na nowym
placu? Przede wszystkim po-
jawi siê nowa wyk³adzina na
ca³ej przestrzeni przeznaczo-
nej do zabawy. Bêdzie to
wyk³adzina z p³yt gumowych
Ekoflex odpowiednia dla na-
wet ma³ych dzieci. Ponadto

na wyposa¿eniu znajdzie siê
zestaw metalowy Jungle z 2
œlizgawkami, czyli trampolina
o œrednicy 1,8 m, - huœtawka
bocianie gniazdo, podwójna
huœtawka dla maluchów i
starszych. Bêdzie tak¿e pia-
skownica zasuwana o wymia-
rach 2 na 3m. Plac bêdzie te¿
mia³ piêæ budek dla ptaków. 

Jak informuje ZGM, wyko-
nawca ma czas na wykona-
nie ca³ej us³ugi do 31 marca
2024 roku. Koszt dokumen-
tacji to 7 134 z³.

Dopiero po powstaniu do-
kumentacji bêdzie wiadomo,
ile bêdzie kosztowa³o wybu-
dowanie tego miejsca. 

ROCH

Na nowym placu ma być również huśtawka bocianie gniazdo
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Remonty przeprowadzane przez przedsiębiorców podnoszą
standardy wynajmowanych lokali
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Przybędzie kolejny plac zabaw 
Nowy plac zabaw pojawi siê na osiedlu S³onecznym. Bêdzie to realizacja zadania z zakresu Bud¿etu Obywatelskiego.

Remonty miejskich ka-
mienic to kosztowna spra-
wa. Ze wzglêdu na stan
substancji, jak ju¿ robi re-
mont, to kompleksowo.
Dlatego te¿ miasto stara
siê pozyskiwaæ na te cele
pieni¹dze ze Ÿróde³ ze-
wnêtrznych. Ju¿ wiadomo,
¿e w czêœci siê to udaje.

Bank Gospodarstwa Kra-
jowego dofinansuje remont
20 lokali mieszkalnych ko-
munalnych. ZGM zawar³
ju¿ umowy z trzema wyko-
nawcami, którzy podejm¹
siê robót w zakresie kapi-
talnego remontu tych po-
mieszczeñ. Zakres prac

obejmuje wymianê stolarki
okiennej, drzwiowej, insta-
lacjê elektryczn¹, pod³ogi
czy modernizacjê ³azienki,
w tym dostosowanie po-
mieszczenia dla osób z
niepe³nosprawnoœci¹. Ter-
min realizacji przewidziano
do 31 marca 2024 roku.
Poziom dofinansowania z
BGK wynosi 1.658.117,06
z³, natomiast ca³kowity koszt
robót budowlanych szacuje-
my na ponad 2 mln z³. 

ZGM zakoñczy³ ju¿ pro-
ces zwi¹zany z rozstrzygni-
êciem postêpowañ przetar-
gowych na remont budyn-
ków gminnych. Ju¿

wiadomo, kto wyremontuje
kamienicê przy ulicy Drzy-
ma³y 32 oraz Wyszyñskie-
go 29. 

I tak, przy Drzyma³y 32 -
zakres prac obejmuje re-
mont (renowacjê) elewacji
frontowej, remont i docie-
plenie elewacji podwórzo-
wej, wzmocnienie œcian po-
przez zszycie, wymianê
stolarki drzwiowej w
czêœciach wspólnych bu-
dynku, izolacjê fundamen-
tów oraz utwardzenie na-
wierzchni przy budynku.
Przeprowadzenie przed-
miotowych prac poprawi
obecne warunki mieszka-

niowe a przede wszystkim
pozwoli na sta³e zmniejsze-
nie zapotrzebowania na
ciep³o i utrzymywanie sta-
bilnej temperatury
wewn¹trz lokali mieszkal-
nych. Budynek pod³¹czony
do sieci miejskiej w ramach
programu „Kawka”. Sza-
cunkowa wartoœæ zamówie-
nia wynosi ponad
631.000,00 z³. 

Przy Wyszyñskiego 29
zostanie wyremontowana
elewacja frontowa, zapla-
nowano remont i docieple-
nie elewacji podwórzowej
oraz szczytowej, wymianê
stolarki drzwiowej w

czêœciach wspólnych bu-
dynku, izolacjê fundamen-
tów oraz utwardzenie na-
wierzchni przy budynku.
Przeprowadzenie przed-
miotowych prac poprawi
obecne warunki mieszka-
niowe a przede wszystkim
pozwoli na sta³e zmniejsze-
nie zapotrzebowania na
ciep³o i utrzymywanie stabil-
nej temperatury wewn¹trz
lokali mieszkalnych. Budy-
nek pod³¹czony do sieci
miejskiej w ramach progra-
mu „Kawka”. Szacunkowa
wartoœæ zamówienia wynosi
ponad 505.000,00 z³.

ROCH

Miasto remontuje swoje zasoby
Miasto w pierwszej kolejnoœci chce remontowaæ mieszkania w budynkach pod³¹czonych do KAWKI. Ju¿ s¹ konkretni
wykonawcy i wiadomo, ile to bêdzie kosztowaæ.

Rozwija się program mieszkań dla firm
Ju¿ 17 mieszkañ wyremontowali gorzowscy przedsiêbiorcy na potrzeby swoich pracowników. Remontowanych jest kolejnych 16.
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Z uwagi na zró¿nicowanie
materii przekazywanej studen-
tom warto wskazaæ przyk³ady
przedmiotów, które s¹ realizo-
wane na WAiBN AJP w postaci
przedmiotów zwi¹zanych z pra-
wem karnym oraz prawem wy-
kroczeñ i prawem o postêpo-
waniu w sprawach o wykrocze-
nia.

Zróżnicowana oferta

Wydzia³ Administracji i Bez-
pieczeñstwa Narodowego Aka-
demii im. Jakuba z Parady¿a w
Gorzowie Wielkopolskim oferu-
je kandydatom studia na na-
stêpuj¹cych kierunkach: admi-
nistracja (studia stacjonarne
oraz niestacjonarne I i II stop-
nia), bezpieczeñstwo narodowe
(studia stacjonarne oraz niesta-
cjonarne I i II stopnia), oraz kry-
minologia stosowana (studia
stacjonarne oraz niestacjonar-
ne I stopnia). 

Oferta przedmiotów realizo-
wanych na wspomnianych kie-
runkach jest bardzo zró¿nico-
wana, albowiem celem prowa-

dzonych studiów przez WAiBN
jest wyposa¿enie studenta w
mo¿liwie jak najszerszy zasób
kompetencji niezbêdnych w ka-
rierze zawodowej, jak równie¿
nieocenionych w innych aspek-
tach ¿ycia. Poœród przedmiotów
realizowanych na studiach pro-
wadzonych przez WAiBN is-
totn¹ reprezentacjê stanowi¹
przedmioty zwi¹zane z zagad-
nieniami poszczególnych ga³êzi
prawa. 

Z racji zró¿nicowania ga³êzi
prawa, a co za tym idzie wieloœ-
ci kwestii poruszanych w trakcie
zajêæ ze studentami, warto sku-

piæ siê na przedmiotach
zwi¹zanych z zagadnieniami
prawa i postêpowania karnego
oraz prawem wykroczeñ i pra-
wem o postêpowaniu w spra-
wach o wykroczenia. Na szcze-
góln¹ uwagê wœród nich
zas³uguj¹: prawo karne i prawo
wykroczeñ (realizowany na I ro-
ku studiów bezpieczeñstwa na-
rodowego II stopnia), prawo wy-
kroczeñ (wyk³ad realizowany na
I roku kryminologii stosowanej)
oraz prawo karne wykonawcze
(III rok kryminologii stosowa-
nej).

Na pierwszym ze wskaza-
nych przedmiotów - prawo kar-
ne i prawo wykroczeñ, studenci
maj¹ mo¿liwoœæ zapoznania
siê z podstawami prawa karne-
go oraz prawa wykroczeñ. W
toku zajêæ studenci maj¹ mo¿li-
woœæ poznania zasad odpowie-
dzialnoœci karnej za pope³nione
przestêpstwo oraz zasad odpo-
wiedzialnoœci za pope³nione
wykroczenie. Poznaj¹ równie¿
kwestie zwi¹zane z odpowie-
dzialnoœci¹ za pope³nienie

przestêpstwa i wykroczenia za-
granic¹. Omawiane jest tak¿e
pojêcie przestêpstwa i jego
struktura oraz pojêcie wykro-
czenia. 

Studenci dowiaduj¹ siê tak¿e,
jak kszta³tuje siê odpowiedzial-
noœæ karna osoby bior¹cej
udzia³ w pope³nieniu prze-
stêpstwa albo wykroczenia
oraz co grozi za pod¿eganie do
przestêpstwa lub wykroczenia,
oraz czym s¹ okolicznoœci zwa-
ne okolicznoœciami
wy³¹czaj¹cymi bezprawnoœæ
(np. obrona konieczna i jej gra-
nice) oraz okolicznoœciami

wy³¹czaj¹cymi winê (np. niepo-
czytalnoœæ). Tematyka zajêæ w
ramach przedmiotu prawo kar-
ne i prawo wykroczeñ obejmuje
ponadto zagadnienia zwi¹zane
ze œrodkami poddania sprawcy
próbie: warunkowym umorze-
niem postêpowania czy warun-
kowym zawieszeniem wykona-
nia kary. W ramach zajêæ stu-
denci pozyskuj¹ wiedzê o
wybranych przestêpstwach i
wykroczeniach oraz gro¿¹cych
za nich karach.

Prawo wykroczeń, prawo
karne

Wyk³ad z prawa wykroczeñ
koncentruje siê na przedstawie-
niu studentowi podstawowej
wiedzy z tego zakresu, wpro-
wadzenia do podstaw postêpo-
wania w sprawach o wykrocze-
nia, oraz do rysu historycznego
prawa wykroczeñ. Studenci
mog¹ zapoznaæ siê z pojêciem
wykroczenia i jego struktur¹
oraz okolicznoœciami, które
uniemo¿liwiaj¹ uznanie danego
czynu za wykroczenie (np.

obrona konieczna, stan
wy¿szej koniecznoœci czy nie-
poczytalnoœæ). Wyk³ad ten
obejmuje równie¿ zagadnienia
zwi¹zane z mo¿liwymi do wy-
mierzenia sprawcy wykrocze-
nia karami oraz innymi œrodka-
mi, m.in. œrodkami karnymi (np.
zakaz prowadzenia pojazdów)
czy œrodkami oddzia³ywania
wychowawczego. Studenci
wiedz¹, czym s¹ regulacje
prawne dotycz¹ce przedawnie-
nia ukarania oraz wykonania
kary i zatarcia ukarania. Stu-
denci zapoznaj¹ siê z wybrany-
mi wykroczeniami oraz

gro¿¹cymi karami za ich po-
pe³nienie. Istotn¹ czêœæ
wyk³adu stanowi wprowadzenie
do postêpowania w sprawach o
wykroczenia obejmuj¹ce omó-
wienie podstawowych pojêæ te-
go postêpowania oraz jego
przebiegu.

Z kolei, przedmiot prawo kar-
ne wykonawcze koncentruje
siê na pozyskaniu wiedzy o re-
gulacjach odnosz¹cych siê
m.in. do wykonywania prawo-
mocnie orzeczonych kar. W
trakcie zajêæ mo¿na zapoznaæ
siê z podstawowymi zasadami
wykonywania kar oraz innych
œrodków karnoprawnej reakcji i
kwesti¹ praw i obowi¹zków
skazanych odbywaj¹cych karê
pozbawienia wolnoœci oraz
tymczasowo aresztowanych.
Przybli¿ane s¹ zasady odpo-
wiedzialnoœci dyscyplinarnej za
przewinienia, których dopuœcili
siê osadzeni oraz zasadach
nadzoru i kontroli nad wykony-
waniem orzeczeñ, zw³aszcza o
podmiotach, które mog¹ nad-
zorowaæ i kontrolowaæ wykony-

wanie kary, a tak¿e o kontroli
spo³ecznej nad wykonywaniem
kar. 

Studenci ponadto zapoznaj¹
siê z pojêciem pomocy postpe-
nitencjarnej (a wiêc pomocy
skazanym, którzy opuœcili
zak³ad karny w przystosowaniu
siê do ¿ycia poza wiêziennymi
murami), formach tej pomocy
oraz jej istotnej roli w procesie
resocjalizacji skazanego i zapo-
biegania ponownemu pope³nie-
niu przez nich przestêpstw. Is-
totn¹ czêœæ æwiczeñ z prawa
karnego wykonawczego stano-
wi zagadnienie tymczasowego

aresztowania: kiedy i jak mo¿na
je stosowaæ, a tak¿e czemu
s³u¿y ten œrodek i dlaczego nie
mo¿na go uto¿samiaæ z kar¹
pozbawienia wolnoœci
orzeczon¹ przez s¹d. Wyja-
œnione jest, ¿e tymczasowe
aresztowanie jest stosowane
wy³¹cznie na mocy postano-
wienia s¹du oraz jak mo¿na za-
skar¿yæ postanowienie o jego
zastosowaniu. Pokazane s¹
statystyki dotycz¹ce jego stoso-
wania oraz problem jego nad-
miernego stosowania w prakty-
ce wymiaru sprawiedliwoœci. 

To nie wszystko. Studenci
maj¹ mo¿liwoœæ poznania
struktury i organizacji S³u¿by
Wiêziennej. Uczêszczaj¹cy na
zajêcia z prawa karnego wyko-
nawczego, poznaj¹ regulacje
prawne dotycz¹ce kontroli
osób, rzeczy czy miejsc w
zak³adach karnych (kontroli tej
podlegaæ mog¹ nie tylko skaza-
ni, ale tak¿e osoby wchodz¹ce
do zak³adu karnego czy aresz-
tu œledczego) oraz œrodków
bezpieczeñstwa, których mog¹

u¿yæ funkcjonariusze S³u¿by Wiê-
ziennej i granic ich u¿ycia. Is-
totn¹ kwesti¹ poruszan¹ w toku
zajêæ jest zagadnienie udzia³u
spo³eczeñstwa w wykonywaniu
kar oraz spo³ecznej kontroli ich
wykonywania. Dziêki temu stu-
denci mog¹ pozyskaæ wiedzê,
jak mog¹ siê zaanga¿owaæ w
pomoc skazanym zarówno w
trakcie odbywania przez nich
kary, jak i po jej wykonaniu. 

Świadomi swoich praw

Warto podkreœliæ, ¿e studenci
WAiBN AJP mog¹ dowiedzieæ
siê du¿o o prawie, w szczegól-

noœci prawie i postêpowaniu
karnym. Wiedza na zajêciach
przekazywana jest przy u¿yciu
metod aktywizuj¹cych, w
szczególnoœci dyskusji, refera-
tów czy rozwi¹zywania stanów
faktycznych, dziêki czemu stu-
denci mog¹ siê uczyæ nie tylko,
jak brzmi prawo, ale jak mo¿na
je stosowaæ i jak siê je stosuje. 

Zajêcia s¹ prowadzone przez
osoby posiadaj¹ce du¿e do-
œwiadczenie praktyczne, jak i
naukowe. Dziêki temu studenci
WAiBN s¹ przygotowani do sto-
sowania prawa i jego znajomo-
œci w toku pracy zawodowej.
Posiadaj¹ równie¿ wiedzê
prawnicz¹, dziêki której s¹
œwiadomi swoich praw i s¹ w
stanie ich dochodziæ przed or-
ganami w³adzy publicznej oraz
rozpoznawaæ, kiedy ktoœ dzia³a
na ich szkodê niezgodnie z pra-
wem. Dziêki wiedzy wyniesio-
nej ze studiów unikn¹ równie¿
negatywnych konsekwencji
nieznajomoœci prawa. S³owem,
studiuj¹c na WAiBN AJP, nie-
znajomoœæ prawa Ci nie grozi!

Warto równie¿ dodaæ, ¿e
Wydzia³ Administracji i Bezpie-
czeñstwa Narodowego AJP
wyst¹pi³ o zgodê na mo¿li-
woœæ utworzenia studiów na
kierunku prawo. Zatem za-
chêcamy do œledzenia strony
uczelni oraz profili AJP oraz
WAiBN na Facebooku i Insta-
gramie, by byæ na bie¿¹co z
informacjami o utworzeniu kie-
runku i rekrutacji na studia pro-
wadzone.

MGR MARCIN GALIÑSKI
Asystent na Wydziale Administracji i
Bezpieczeñstwa Narodowego AJP w

Gorzowie Wielkopolskim

Na AJP nieznajomość prawa Ci nie grozi
To mo¿e dotyczyæ ka¿dego z nas. Przypominamy, ¿e w myœl ³aciñskiej paremii prawniczej ,,ignorantia iuris nocet’’, czyli nieznajomoœæ prawa szkodzi. W zwi¹zku z
tym Wydzia³ Administracji i Bezpieczeñstwa Narodowego Akademii im. Jakuba z Parady¿a w Gorzowie Wielkopolskim zaopatruje studentów kierunków
administracja, bezpieczeñstwo narodowe oraz kryminologia stosowana w niezbêdn¹ wiedzê o prawie przydatn¹ zarówno w ¿yciu zawodowym, jak i prywatnym. 

r  e  k  l  a  m  a
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Nawet niewielkie odwod-
nienie rzêdu 1-2% masy
cia³a powoduje pogorsze-
nie funkcji fizjologicznych,
poznawczych, zdolnoœci
umys³owych i wysi³ko-
wych, bóle g³owy oraz ob-
jawy zmêczenia. Utrata wo-
dy na poziomie 6-7% masy
cia³a powoduje niewydolnoœæ
fizyczn¹ i psychiczn¹. Przy
utracie wody na poziomie
15% masy cia³a mo¿e dojœæ
do zejœcia œmiertelnego. Naj-
bardziej nara¿onymi oso-
bami na utratê wody z or-
ganizmu s¹ niemowlêta,
ma³e dzieci i osoby star-
sze. 

Zapotrzebowanie na wodê
zale¿y od wieku, p³ci
(ch³opcy i mê¿czyŸni wiêcej),
stanu fizjologicznego (kobie-
ty ciê¿arne i karmi¹ce
wiêcej), rodzaju wysi³ku fi-
zycznego, jego czêstotliwo-
œci i intensywnoœci, tempera-
tury otoczenia, wilgotnoœci
powietrza, wysokoœci nad
poziomem morza oraz
sk³adu diety. U doros³ego
cz³owieka zapotrzebowa-
nia to wynosi oko³o 30-35
ml /kg masy cia³a/dobê.
Niemowlêta od urodzenia do
0,5 roku potrzebuj¹ wody
700-1000 ml/dobê, a w wieku
0,1-1 rok powinny mieæ do-
starczone 800-1000ml/dobê.
Dzieci 1-3 lata 1250ml/dobê,
a 7-9 letnie potrzebuj¹ 1750
ml/dobê wody. Ch³opcy 13-
15 letni powinni mieæ podane
2350 ml/dobê, a dziewczêta
1950 ml/dobê wody. Ch³opcy
18 letni ju¿ 2500 ml/dobê, a
dziewczêta 2000 ml/dobê
wody. Kobiety w ci¹¿y powin-
ny wypijaæ 2300 ml/dobê, a
karmi¹ce 2700 ml/dobê wo-
dy.  Mê¿czyŸni w wieku
pow.18 lat powinni wypijaæ
minimum 2500 ml/dobê wo-
dy.
Zapotrzebowanie na

wodê zwiêksza siê w za-
le¿noœci od aktywnoœci fi-
zycznej i temperatury oto-
czenia. Nawet przy
siedz¹cym trybie ¿ycia, w
temperaturze 15°C, nale¿y
dostarczaæ organizmowi
1900 ml wody. W temperatu-
rze 25oC nale¿y wypijaæ przy
siedz¹cym trybie ¿ycia 2800
ml wody, a przy wysokiej ak-
tywnoœci fizycznej wzrasta
zapotrzebowanie do 4000 ml
wody na dobê. Przyk³adowo
w temperaturze 35 0C i
umiarkowanej aktywnoœci
potrzeby wody wynosz¹ ok.
7000 ml wody, a w wysokiej
aktywnoœci fizycznej, prze
temperaturze 350C, zapo-
trzebowanie wzrasta do 9000
ml wody na dobê. 

Wodê mo¿emy dostar-
czyæ do organizmu z
ró¿nych Ÿróde³ pokarmo-
wych. Najwiêcej wody za-
wieraj¹ warzywa (do 95%),
owoce (do 87%) oraz mleko i
napoje mleczne (87-89%).
Bardzo dobrym i bezpiecz-
nym Ÿród³em wody s¹ natu-
ralne wody mineralne, Ÿród-
lane i sto³owe gasz¹ce uczu-
cie pragnienia i
uzupe³niaj¹ce organizm w
sk³adniki mineralne nie-
zbêdne do zachowania pra-
wid³owej gospodarki wodno-
elektrolitowej, kwasowo-za-
sadowej oraz utrzymania
ciep³oty cia³a. Cenne s¹ wo-
dy lecznicze np. Jan, S³owin-
ka czy Zuber.

W Rozporz¹dzeniu Ministra
Zdrowia z dnia 31 marca
2011 r. wymienionych zosta³o
7 sk³adników mineralnych
wody, które w okreœlonej nor-
mami iloœci mog¹ mieæ zna-
czenie od¿ywcze; magnez,
wapñ, wodorowêglany, siar-
czany, fluorki, jodki, sód oraz
dwutlenek wêgla. Dla osób
doros³ych zaleca siê w³¹cze-
nie wody nisko- lub œrednioz-
mineralizowane (do 1500 mg
soli mineralnych w 1 litrze).
Wody niskozmineralizowane
i niskosodowe o zawartoœci
sodu {20 mg/l zalecane s¹
dla osób z nadciœnieniem
têtniczym i/lub chorobami
uk³adu wydalniczego.

W przypadku du¿ego wy-
si³ku fizycznego, wy¿szych
temperatur, intensywnego
pocenia siê, ale przy pra-
wid³owej czynnoœci uk³adu
wydalniczego, mo¿na rów-
nie¿ spo¿ywaæ wody wyso-
kozmineralizowane, nisko-
lub œrednionasycone CO2
(gazowane). Jednak u osób
z nadkwaœnoœci¹ (refluks) i
chorob¹ wrzodow¹
¿o³¹dka nale¿y ograniczyæ

spo¿ycie wód gazowanych
ze wzglêdu na dzia³anie:
moczopêdne, dra¿ni¹ce
b³onê œluzow¹ ¿o³¹dka i
pobudzanie do wydzielania
soku ¿o³¹dkowego. Woda
gazowana nie jest wskaza-
na do spo¿ycia przez dzie-
ci, kobiety ciê¿arne, osoby
z zespo³em jelita
nadwra¿liwego (IBS), z pre-
dyspozycjami do wzdêæ
oraz osoby bezpoœrednio
po przebytym zawale. Wo-
dy gazowane posiadaj¹c
ni¿sze pH (4,0-6,5) od wód
niegazowanych i nie s¹ pole-
cane osobom stosuj¹cym
diety zakwaszaj¹ce. Informa-
cje o zawartoœci  minera³ów i
o nasyceniu CO2 s¹ na opa-
kowaniu.

Źród³o p³ynów w diecie
mog¹ stanowiæ równie¿
mleczne napoje fermentowa-
ne (kefir, jogurt pitny, maœlan-
ka), napoje izotoniczne, her-
baty (czarna, zielona, czer-
wona, bia³a), herbaty zio³owe
i owocowe, nies³odzone na-
turalne soki owocowe, kom-
poty, soki warzywne, kwas
chlebowy, kawa zbo¿owa i
zupy. P³yny hipertoniczne
(soki owocowe, napoje
mleczne) s¹ wolno wch³ania-
ne z przewodu pokarmowe-
go, natomiast p³yny hipoto-
niczne (herbaty, woda
sto³owe) przyczyniaj¹ siê do
odwodnienia organizmu po-
przez przedwczesne gasze-
nie pragnienia i dzia³anie mo-
czopêdne. Spo¿ycie napo-
jów z dodatkiem zió³ nale¿y
skonsultowaæ z lekarzem,
szczególnie w przypadku ko-
biet ciê¿arnych lub
karmi¹cych, osób z nadci-
œnieñ têtniczym i chorob¹
wieñcow¹, ze stanami lêko-
wymi, z chorob¹ nowotwo-
row¹, z wrzodami ¿o³¹dka i
dwunastnicy, z niewydolno-

œci¹ w¹troby i nerek, z epi-
lepsj¹ lub z nadczynnoœci¹
tarczycy.
Szczególnie cenne s¹ so-

ki warzywne, zarówno ze
wgl¹du na nisk¹ wartoœæ
energetyczn¹ (np. szklanka
soku pomidorowego to tylko
35 kcal), orzeŸwiaj¹ce
dzia³anie, jak i znaczn¹ za-
wartoœæ b³onnika
(obni¿aj¹cego stê¿enie glu-
kozy i cholesterolu we krwi,
dzia³aj¹cego przeciwzapar-
ciowo), antyoksydantów (ka-
rotenoidów, witaminy C) oraz
sk³adników mineralnych (Na,
K). Soki te maj¹ dzia³anie al-
kalizuj¹ce w organizmie,
podczas gdy wiele spo¿ywa-
nych przez ludzi produktów
spo¿ywczych wykazuje
dzia³anie zakwaszaj¹ce (pro-
dukty zbo¿owe, miêso i jego
przetwory, drób, ryby, jaja,
cukier i s³odycze).
W okresie zimy warto

spo¿ywaæ napoje z dodat-
kiem zió³ i przypraw, które
sprawi¹  przyjemne poczucie
ciep³a takie jak: goŸdziki, kar-
damon, cynamon kurkuma
czy ga³ka muszkato³owa.
Mo¿na te¿ stosowaæ przypra-
wy pobudzaj¹ce metabolizm
i kr¹¿enie krwi takie jak: chili,
imbir, curry czy pieprz, a np.
k³¹cze imbiru wykazuje
dzia³anie przeciwbólowe,
przeciwzakrzepowe, prze-
ciwbakteryjne, przeciwpa-
so¿ytnicze, przeciwwiruso-
we, przeciwgor¹czkowe,
wzmacniaj¹ce odpornoœæ,
przeciwwymiotne, obni¿aj¹ce
ciœnienie têtnicze krwi i
stê¿enie cholesterolu, u³at-
wiaj¹ce trawienie i zapobie-
gaj¹ce zaparciom.
Klasycznym przyk³adem

herbaty rozgrzewaj¹cej
(czarnej lub zielonej) jest ta
z dodatkiem plastra poma-
rañczy i kilku goŸdzików,

opcjonalnie s³odzonej mio-
dem lub sokiem malino-
wym. Do herbaty mo¿na do-
daæ pokrojony na plastry lub
starty na tarce  imbir z plas-
trem cytryny lub limonki,
opcjonalnie s³odzony mio-
dem. Mo¿na te¿ dodaæ
ga³¹zkê rozmarynu, plaste-
rek grejpfruta i cytryny, kilka
suszonych malin, szczyptê
œwie¿o roztartego w mo-
Ÿdzierzu pieprzu i opcjonal-
nie pos³odziæ sokiem malino-
wym. Mi³oœnicy herbat zabie-
lanych mog¹ przygotowaæ
herbatê czarn¹ z 1/3 szklanki
mleka i 1 startego kardamo-
nu. Wiêksz¹ wartoœæ energe-
tyczn¹ mo¿e mieæ herbata
czarna przygotowana z do-
datkiem 2 kostek czekolady,
3-4 cienkich plasterków imbi-
ru, 1 startego kardamonu
pos³odzonego 1 ³y¿eczk¹
br¹zowego cukru lub miodu. 

Z herbat zio³owych, szcze-
gólnie w okresie przeziêbieñ,
warto spo¿ywaæ tê z kwiatu li-
py z dodatkiem malin, plastra
cytryny i opcjonalnie pos³od-
ziæ miodem. Polecane s¹ her-
baty z: czarnego bzu, malin,
aronii, owocu tarniny, owo-
ców dzikiej ró¿y, hibiskusa,
pokrzywy, czy krwawnika. 
Pamiêtajmy, aby herbaty

zalewaæ  wod¹ o tempera-
turze ok. 90°C i zaparzaæ
pod przykryciem oko³o 4-5
minut, aby wydobyæ z nich
wszystkie walory smakowo-
zapachowe i nie zniszczyæ
cennych substancji bioaktyw-
nych.  Do przygotowania roz-
grzewaj¹cych napojów
mo¿na wykorzystywaæ do-
stêpne na rynku suszone owoce
(maliny, jab³ka, wiœnie, mango,
rodzynki, figi), starte skórki owo-
ców cytrusowych, susz zio³owy
(tarty korzeñ imbiru) czy te¿ kon-
fitury (np. z ró¿y). S¹ równie¿
dostêpne w sklepach gotowe
mieszanki herbat przeznaczone
na okres jesienno-zimowy. 

Przygotowane napoje roz-
grzewaj¹ce mo¿na
spo¿ywaæ w ci¹gu dnia, za-
bieraæ je do szko³y, na uczel-
niê lub do pracy np. w butel-
kach, termosach, kubkach
termicznych. Warto zakupiæ
takie opakowania, które po-
siadaj¹ atest np. Pañstwowe-
go Zak³adu Higieny. 
Zdecydowanie nie zaleca

siê spo¿ywania s³odzo-
nych napojów gazowanych i
niegazowanych (cukrem bu-
raczanym, syropami glukozo-
wymi, fruktozowymi,
s³odz¹cymi substancjami
syntetycznymi). Napoje takie
pobudzaj¹co wp³ywaj¹ na
oœrodek pragnienia i wypija
siê ich wiêcej oraz przyczy-

niaj¹ siê do rozwoju próchni-
cy zêbów u dzieci, m³odzie¿y
i doros³ych, nadwagi lub
oty³oœci. Obecny w napojach
np.: typu cola, jest kwas oto-
fosforowy, przyczynia siê do
zaburzeñ gospodarki kwaso-
wo-zasadowej organizmu, do
poboru zmagazynowanych w
tkance kostnej jonów wapnia
i magnezu, co w d³u¿szym
czasie powoduje utratê masy
koœci.  Napoje typu cola nie
powinny byæ spo¿ywane
przez dzieci i m³odzie¿, ko-
biety bêd¹ce w okresie me-
nopauzalnym oraz osoby
starsze, ze wzglêdu na ry-
zyko rozwoju osteoporozy.
Resumuj¹c, aby zacho-

waæ prawid³owe nawodnie-
nie organizmu:
1) warto codziennie

bezpoœrednio po przebu-
dzeniu wypiæ ma³ymi ³yka-
mi 0,5 l ciep³ej przegotowa-
nej wody, aby uzupe³niæ
straty wody zu¿ytej w trak-
cie metabolizmu w nocy
oraz aby zmniejszyæ lep-
koœæ krwi i chroniæ siê
przed udarem, wylewem,
zawa³em oraz aby
przeczyœciæ przewód po-
karmowy, szczególnie u
osób z obstrukcjami; 
2) warto w ci¹gu

ca³ego dnia dostarczaæ
p³yny w ró¿nych posta-
ciach oko³o - 1,5 litra, a w
zimie szczególnie napojów
rozgrzewaj¹cych;
3) nie popijaæ w trak-

cie spo¿ywania posi³ków,
gdy¿ rozcieñcza siê soki
trawienne i dochodzi do
d³u¿szego i gorszego tra-
wienia, a tym samym do
zaparæ. Piæ p³yny 30 minut
przed posi³kiem lub 30 mi-
nut po posi³ku.
4) napoje zawie-

raj¹ce kofeinê (np. kawa
naturalna, herbata zielona)
spo¿ywaæ najpóŸniej do
godziny 17:00, gdy¿ wypi-
jane w póŸniejszych godzi-
nach bêd¹ powodowaæ
wzmo¿on¹ diurezê, nocne
wybudzanie i wstawanie
do toalety; 
5) ostatnie picie

p³ynów zakoñczyæ na 2-3
godziny przed planowa-
nym snem, aby przespaæ
noc i nie wstawaæ do WC; 
6) leki nale¿y popijaæ

w zale¿noœci od zaleceñ le-
karskich i farmaceutycz-
nych.

dr hab. in¿. ZUZANNA GOLUCH,
prof. UEW

Katedra Technologii ¯ywnoœci 
i ¯ywienia

Wydzia³ In¿ynierii Produkcji 
Uniwersytet Ekonomiczny 

we Wroc³awiu

Najwięcej wody zawierają warzywa
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Nie zapominajmy o prawidłowym
nawodnieniu organizmu!
W okresie zimowym nie odczuwamy tak intensywnego pragnienia jak latem, ale potrzeby organizmu s¹ takie same i p³yny, choæ bardziej
rozgrzewaj¹ce (z dodatkiem zió³, owoców, przypraw), powinny byæ dostarczane na bie¿¹co w ci¹gu doby. 
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- Gratulujê zdobycia ty-
tu³u Sportowca Roku 2023.
Spodziewa³ siê pan zwyciê-
stwa podczas gali Gut-
tmanny, gdzie rozdano na-
grody w plebiscycie Pol-
skiego Komitetu
Paralimpijskiego?

- Dziêkujê bardzo. Nie spo-
dziewa³em siê. Ludzi intere-
suje, jak wygl¹daj¹ kulisy ta-
kich gal i plebiscytów, ale w
tym przypadku ja nic nie wie-
dzia³em do samego koñca.
Ma to oczywiœcie swoje plu-
sy i minusy. Takim plusem s¹
chocia¿by emocje, które to-
warzysz¹ przy og³aszaniu
wyników. Z kolei gdybym
wczeœniej wiedzia³ o zwyciê-
stwie to móg³bym przygoto-
waæ specjaln¹ przemowê,
ale myœlê, ¿e tak na ,,spon-
tanie’’ te¿ najgorzej nie wy-
sz³o. 
- Ale nadzieja na g³ówn¹

wygran¹ by³a ca³y czas?
- Jestem sceptycznie na-

stawiony do takich plebiscy-
tów ze wzglêdu na moj¹
dwudziestoletni¹ przygodê
ze sportem i stycznoœci¹ z
tego typu plebiscytami. Po-
mimo wielu sukcesów w
sporcie paraolimpijskim i
osi¹gania wybitnych wyni-
ków dopiero po raz pierwszy
w karierze zosta³em spor-
towcem roku. Nie nasta-
wia³em siê zupe³nie i nawet
nie myœla³em, ¿e zajmê
pierwsze miejsce. 

- Czym dla pana jest to
wyró¿nienie?

- Na pewno jest to dla mnie
du¿y sukces. Myœlê, ¿e poza

sukcesami sportowymi i zdo-
bywaniem medali jest to naj-
wa¿niejsze wyró¿nienie. W
2012 roku, po swoich pierw-
szych igrzyskach zwy-

ciê¿y³em w kategorii ,,Odkry-
cie roku’’ w plebiscycie Prze-
gl¹du Sportowego. To by³o
te¿ bardzo wa¿ne wyró¿nie-

nie dla mnie, ale z racji tego,
¿e po raz pierwszy zosta³em
sportowcem roku, to ma
szczególne znaczenie. 
- Jak wra¿enia po gali?

- Gala odbywa³a siê w
tym samym miejscu, co
plebiscyt Przegl¹du Spor-
towego. By³o mnóstwo za-
proszonych goœci i przed-
stawicieli mediów. Gala za-
koñczy³a siê o godzinie
20:30, a ja usiad³em przy
stoliku dopiero po pó³nocy i
nawet nie zd¹¿y³em nic
zjeœæ. Ca³y czas by³y wy-
wiady i zdjêcia. To by³
wa¿ny wieczór w moim
¿yciu.
- Takie wyró¿nienia bu-

duj¹ sportowca?

- Myœlê, ¿e tak. Te emocje
bêd¹ mi towarzyszy³y przez
najbli¿szy rok. Teraz mamy
bardzo wa¿ny okres przygo-
towañ do igrzysk w Pary¿u,
wiêc bêdzie du¿o ciê¿kich
zgrupowañ, treningów i
mnóstwo wyrzeczeñ. W
trudnych momentach ta
œwiadomoœæ, ¿e jestem
sportowcem roku na pewno
bêdzie buduj¹ca i moty-
wuj¹ca. 
- Jak pan oceni rok 2023

w swoim wykonaniu?
- Na pewno wykona³em

ponad 100 procent tego, co
sobie zaplanowa³em przed
sezonem. Zdoby³em dwa ty-
tu³y mistrza Polski w skoku
wzwy¿. W Gorzowie odby-
wa³y siê mistrzostwa Polski
osób niepe³nosprawnych w
piêcioboju lekkoatletycz-
nym, gdzie równie¿ uda³o
siê zdobyæ z³oty medal. Naj-
wa¿niejsze jednak to pi¹ty
tytu³ mistrza œwiata i wywal-
czona kwalifikacja na igrzys-
ka paraolimpijskie, które w
tym roku odbêd¹ siê w Pa-
ry¿u. Do tego wszystkiego
doszed³ jeszcze tytu³ spor-
towca roku, wiêc jestem bar-
dzo szczêœliwy. By³ to rok
bardzo pozytywny dla mnie i
jeden z najfajniejszych w
mojej sportowej karierze.
- Jakie plany na

najbli¿sz¹ przysz³oœæ? 
- Priorytetem s¹ na pewno

wspomniane igrzyska we

Francji. Otwarcie zaplano-
wano na 25 sierpnia, wiêc
jest jeszcze troszeczkê
czasu na przygotowania.
To bêd¹ moje czwarte ig-
rzyska. Plany mam ambit-
ne, bo zamierzam biæ siê o
z³oto i to jest mój g³ówny
cel na ten rok. Jeœli zdro-
wie pozwoli i proces trenin-
gowy bêdzie przebiega³
sprawnie, to wystartujê
jeszcze na mistrzostwach
œwiata w Japonii pod ko-
niec maja. Bêdzie to ostat-
nia impreza prze³o¿ona
jeszcze z czasów covido-
wych. 
- Czuje siê pan spe³nio-

nym sportowcem?
- Powiem tak; ka¿dy czyn-

ny sportowiec powinien od-
powiedzieæ na to pytanie,
¿e nie ze wzglêdu cho-
cia¿by na dalsz¹ moty-
wacjê. Jednak ja nie mogê
powiedzieæ, ¿e nie jestem,
bo osi¹gaj¹c w sporcie pa-
raolimpijskim wszystko, co
by³o do zdobycia, to nale¿y
byæ spe³nionym. Zdobycie
tytu³u sportowca roku, któ-
rego brakowa³o mi w moim
sportowym CV powoduje,
¿e spe³nienie jest jeszcze
wiêksze, ale na pewno nie
czujê jeszcze 100 procent
satysfakcji, bo ca³y czas
wyznaczam sobie nowe ce-
le i konsekwentnie do nich
d¹¿ê. 
- Dziêkujê za rozmowê. 

W Paryżu zamierzam bić się o złoto 
Z Maciejem Lepiato, lekkoatlet¹, reprezentantem GZSN „Start” Gorzów,  rozmawia Dorota Waldmann

- W grudniu 2023 akade-
mia gorzowskiego Stilonu
zosta³a odznaczona
z³otym certyfikatem. Jakie
kryteria trzeba by³o
spe³niæ, aby go uzyskaæ? 

- Proces naborów trwa³ od
wrzeœnia 2023 roku i mia³ kil-
ka etapów. Najpierw musieliœ-
my wype³niæ kolejno formu-
larz rejestracyjny, formularz
zg³oszeniowy, musieliœmy
mieæ zweryfikowany autorski
program szkolenia. Na-
stêpnie odby³a siê niezapo-
wiedziana wizyta w szkó³ce
podczas treningów kategorii
Skrzat i ¯ak, gdzie trenerzy
Konrad Serwa, Bartosz Maj-
chrowski i Tomasz Koz³owski
osi¹gnêli bardzo du¿¹ liczbê
punktów z dwóch treningów -
blisko 90 procent. Zosta³y
tym samym spe³nione
wszystkie warunki i st¹d
mo¿emy siê cieszyæ z uzys-
kania z³otej gwiazdki.
- Czy wi¹¿e siê z tym ja-

kaœ nagroda z PZPN? 
- Spe³niaj¹c warunki przez

ca³y rok trwania certyfikatu

szkó³ki mog¹ liczyæ na gra-
tyfikacje finansowe. W przy-
padku srebrnej gwiazdki
by³o to oko³o 12 tysiêcy
z³otych rocznie na jedn¹
dru¿ynê w certyfikacji, w
przypadku z³otej bêdzie to
oko³o 20 tysiêcy na zespó³
rocznie. Pieni¹dze te
mo¿na wydawaæ tylko i
wy³¹cznie na grupy certyfi-
kowane na okreœlone cele
m.in. wynagrodzenia trene-
rów, op³atê boiska, hali,
sprzêtu sportowego czy
transportu. 
- Co jeszcze nale¿a³o

zmieniæ w pracy, aby
uzyskaæ to wyró¿nienie? 

- Certyfikat przyznano
nam pod koniec grudnia,
ale obowi¹zuje on od 1
stycznia bie¿¹cego roku.
Przy z³otej gwiazdce dodat-
kowo musimy posiadaæ
grupê dziewczêc¹, mieæ au-
torski program szkolenia,
musieliœmy nawi¹zaæ rów-
nie¿ wspó³pracê z fizjotera-
peut¹ oraz lekarzem medy-
cyny sportowej. Dodam, ¿e

na jednego trenera przypa-
da 12 zawodników, a
szkó³ka na poziomie z³otym
musi posiadaæ koordynato-
ra modu³u sportowo-organi-
zacyjnego oraz koordynato-
ra finansowego. Program
certyfikacji to du¿y krok w
stronê rozwoju naszej aka-
demii. 
- Czy wi¹¿¹ siê z tym do-

datkowe obowi¹zki?
- Tak, ale jest to z korzyœ-

ci¹ dla ucz¹cych siê dzie-
ciaków. Trenerzy musz¹ tre-
nowaæ bowiem wed³ug jed-
nolitego programu, musz¹
byæ zawsze przygotowani
pod wzglêdem merytorycz-
nym i organizacyjnym w
systemie. Sami tworz¹ pla-
ny treningowe z miesiêcz-
nym wyprzedzeniem,
tworz¹ konspekty treningo-
we na ka¿dy dzieñ treningo-
wy, wprowadzaj¹ to wszyst-
ko do systemu organizacyj-
nego. Ka¿dy zawodnik musi
byæ przypisany do danej
grupy, na treningu nie mo¿e
byæ zawodnik niezarejestro-

wany w szkó³ce. Do tego
wszyscy maj¹ byæ ubrani w
barwy klubowe. Wszyscy
trenuj¹cy musz¹ posiadaæ
te¿ badania lekarskie.
Szkó³ka ma mieæ zaplano-
wany i rozliczony co do
z³otówki bud¿et roczny, a
ka¿dy trener musi mieæ
umowê. 
- Jak wygl¹da w Stilonie

piramida szkoleniowa
grup m³odzie¿owych? 

- Aktualnie mamy 14
grup treningowych, z cze-
go 8 jest w certyfikacji, w
tym jedna to grupa
dziewczêca. Warto tutaj
dodaæ, ¿e w przypadku
dziewczynek wspó³pracu-
jemy z Ladies Soccer
Team Gorzów. Aktualnie
trenuje u nas oko³o 300
adeptów - w tym 12 dziew-
czynek. Klub zatrudnia 18
trenerów z licencjami od
UEFA A do UEFA C. Ja i
trener Krzysztof Kaczmar-
czyk posiadamy licencjê
Edukatora PZPN.
- Dziêkujê za rozmowê.

To duży krok w stronę rozwoju naszej akademii
Z Rafa³em Œwitajem, koordynatorem pi³karskiej akademii Stilonu, rozmawia Przemys³aw Dygas

- Aktualnie trenuje u nas około 300 adeptów, w tym 12
dziewczynek - mówi Rafał Świtaj
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Maciej Lepiato - najlepszy polski sportowiec Polskiego Komitetu Paralimpijskiego w 2023 roku
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Był to rok bardzo pozytywny dla mnie
i jeden z najfajniejszych w mojej

sportowej karierze
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Uroczystoœci diecezjalne
maj¹ charakter ogólnopol-
ski, buduj¹ nasz¹ to¿sa-
moœæ eklezjaln¹ i pa-
ñstwow¹ o silnej wymowie
historycznej i edukacyjnej.
Powo³ana diecezja obejmo-
wa³a swym zasiêgiem tere-
ny na pó³noc od Warty,
œrodkowe Nadodrze i tereny
w dorzeczu Sprewy i Haweli
po obu stronach Odry.  
Biskupstwo lubuskie

za³o¿one zosta³o przez
Boles³awa Krzywoustego
oraz legata papieskiego
Idziego w roku 1124.
Pierwsze Ÿród³owe okreœle-
nie biskupstwa lubuskiego
(episcopatus Lubus) pocho-
dzi z bulli wystawionej przez
papie¿a Innocentego II z
1133 roku. Przez ca³y  okres
swojego istnienia, czyli do II
po³owy XVI wieku by³o
czêœci¹ polskiej prowincji
koœcielnej z metropolit¹ w
GnieŸnie. 
XII w. - po œmierci Bo-

les³awa Krzywoustego pat-
ronat nad diecezj¹ po³¹czo-
ny z prawem prezentacji/no-
minacji biskupa sprawuj¹
dzielnicowi w³adcy Œl¹ska. 
XIII w. - szczyt rozwoju

diecezji  wi¹¿e siê z Henry-
kiem I Brodatym.  Po jego
œmierci patronat próbuj¹
przej¹æ nowi w³aœciciele
Ziemi Lubuskiej. Jednak
nadal Diecezja Lubuska
przynale¿y do Metropolii
GnieŸnieñskiej trwaj¹c w
strukturach Koœcio³a w Pol-
sce. 
XIV w. - prawo do zwierz-

chnictwa na t¹ ziemi¹ i die-
cezj¹ oraz zwi¹zek z Polsk¹
podtrzymywa³ król
W³adys³aw I £okietek p³ac¹c
œwiêtopietrze z Ziemi Lubu-
skiej, W 1386 bp lubuski
Piotr z Opola na mocy
uk³adu kaliskiego uzna³ Ka-
zimierza III Wielkiego za pa-
na i patrona diecezji. 
XV w. - Spadek polskiego

zainteresowania Ziemi¹ Lu-
busk¹ i Diecezj¹ wzmóg³
wzrost wp³ywów margra-
biów z linii luksemburskiej i
Hohenzollernów. W 1447 ro-
ku papie¿ Miko³aj V da³ elek-
torowi brandenburskiemu
Fryderykowi II  prawo  nomi-
nacji biskupa. Przywilej
przyznany tylko jemu same-
mu, za milcz¹ca zgod¹ Rzy-
mu, przy braku stanowcze-
go sprzeciwu  Polski, zosta³
przechwycony przez na-
stêpców elektora. 
XVI w. - Postawa antylute-

rañska elektora brandenbur-
skiego Joahima I chroni die-

cezjê przed protestanty-
zacj¹. Jednak mimo przysi-
êgi z³o¿onej ojcu na ³o¿u
œmierci, synowie porzucaj¹
katolicyzm. W 1556 roku
przejmuj¹ pozosta³e dobra
biskupstwa. Panuje dyskry-
minacyjna zasada „Cuius
regio eius religio”, zezwa-
laj¹ca na grabie¿ maj¹tku
koœcio³a i przymusow¹ pro-
testantyzacjê ludnoœci. 

Biskupstwo przez ca³y
czas swojego istnienia by³o
sufragani¹ arcybiskupstwa
gnieŸnieñskiego i nale¿a³o
do polskiej prowincji koœciel-
nej. Biskupi lubuscy sakrê
biskupi¹ otrzymywali z r¹k
arcybiskupów gnieŸnie-
ñskich. Biskupi lubuscy ca³y
czas zasiadali w Senacie
Rzeczypospolitej (od Pias-
tów do W³adys³awa
Jagie³³y). 
Pierwsz¹ stolic¹ biskup-

stwa by³ Lubusz. (do roku
1276 i w latach 1354-1385)
z katedr¹ pw. œw. Wojcie-
cha, który by³ najwczeœniej-
szym i g³ównym patronem
ca³ej diecezji. W latach
1276-1334 kolejn¹ stolic¹
by³a Górzyca, znajduj¹ca
siê po lewej stronie Odry.
co zapewnia³o bezpiecz-
niejsz¹ egzystencjê diecezji
z prób¹ eliminacji wp³ywów
niemieckich. Katedra poœwi-
êcona NMP i Jej obraz i
pos¹g mia³y s³yn¹c cudami.
Patronami jej byli te¿ œw.
Jan Aposto³ oraz œw. Jadwi-
ga Œl¹ska. Od 1335 roku
stolica biskupstwa przenie-
siona zosta³a do Fürsten-
walde z katedr¹ pw. NMP,
œw. Jana oraz œw. Jadwigi.
Pierwszym sanktuarium, o
którym najmniej wiemy, jest
Paniêcin (obecnie Pami-
êcin) z ok. XII w. Prawdopo-
dobnie celem pielgrzymek
by³y w nim pierwotnie relik-
wie œwiêtego Wojciecha,
patrona koœcio³a katedralne-
go w Lubuszu. Kolejne
miejsce, o znaczeniu raczej
lokalnym, to Kaplica œw. Mi-
ko³aja w pobli¿u Schlagen-
thin zniszczona przez lute-
ran. Najwa¿niejszym, o
znaczeniu ponad diecez-
jalnym, by³o Sanktuarium
Maryjne i miejsce pielg-
rzymkowe w Górzycy,
gdzie czczono cudowny
wizerunek Matki Bo¿ej. Je-
go geneza ³¹czy siê z prze-
niesieniem stolicy biskupiej
z Lubusza do Górzycy.
Ruch pielgrzymkowy roz-
pocz¹³ siê zapewne od
przeniesienia wizerunków
Matki Bo¿ej z Paniêcina

podczas ceremonii dedyka-
cji, mo¿liwe, ¿e w 1276 r.
Kult maryjny rozwija³ siê
bardzo dobrze, czego zna-
kiem  jest choæby to, ¿e Gó-
rzyca w swoim herbie
oprócz dwu skrzy¿owanych
pastora³ów (odniesienie do
diecezji lubuskiej) ma sze-
œcioramienn¹ gwiazdê,
symbol Matki Bo¿ej.  Kapi-
tu³a posiada³a w³asne statu-
ty, które zaprzysiêgali kolej-
ni biskupi obejmuj¹c die-
cezjê i najd³u¿ej ze
wszystkich instytucji diecezji
lubuskiej sprzeciwia³a siê
protestantyzacji. 
Organizacja diecezji na-

st¹pi³a w oparciu o oœrod-
ki w Selow, Kostrzynie i
Oœnie Lubuskim, bêd¹cy-
mi prawdopodobnie oœrod-
kami trzech archiprezbi-
terów wyznaczaj¹cych geo-
graficznie podzia³y diecezji
z uwzglêdnieniem Odry i
Warty: na lewobrze¿n¹, pra-
wobrze¿n¹ i zawarciañsk¹.
Wraz ze wzrostem liczby
parafii nast¹pi³ podzia³ na
mniejsze okrêgi administra-
cyjne. Najstarszy spis deka-
natów pochodzi z lat 40-tych
XIV wieku (Registrum eccle-

siae Lubucensis). Wymienia
8 dekanatów wraz z przyna-
le¿nymi koœcio³ami), wœród
nich: Frankfurt, Falkenha-
gen, Muncheberg, Seelow,
oraz najwiêkszy dekanat
Oœno Lubuskie (42 parafie),
Sulêcin, Rzepin, i Kostrzyn. 

Pierwsze parafie powsta³y
w XII w. Do najstarszych na-
le¿¹ koœcioly w Lubuszu,
Cedyni, Szyd³owie oraz
osadach targowych w
Oœnie Lubuskim i ¯elinie
(w obrêbie Frankfurtu). Za-
zwyczaj koœcio³y by³y ka-
miennoceglane na planie
kwadratu lub prostok¹ta).
Rozbudowa sieci parafialnej
zwi¹zana jest z kolonizacj¹
zapocz¹tkowan¹ przez
Piastów Œl¹skich i konty-
nuowan¹ przez margrabiów
brandenburskich (zw³. Jana
IV i Ottona IV). Lokowano
zazwyczaj wsie  z area³em
44-64 ³any, z czego 4 prze-
znaczano na beneficjum pa-
rafii. Do 1350 r. powsta³o
166 parafii. Ok. 100 ko-
œcio³ów by³o kamiennych,
wiele póŸniej rozbudowywa-
nych. U schy³ku diecezji w
XVI w. funkcjonowa³y 174
parafie (w 81,1% wszystkich

miejscowoœci biskupstwa).
W diecezji istnia³o te¿ 30 ko-
œcio³ów filialnych i kaplic.
Opieraj¹c siê na Ÿród³ach
mo¿na podaæ wezwania ko-
œcio³ów: ku czci NMP (Lu-
busz, Górzyca, Furstenwal-
de, Muncheberg, Kostrzyn,
Frankfurt), œw. Miko³aja
(Frankfurt i Cybinka), œw.
Jakuba (Oœno Lubuskie) i
œw. Katarzyny (Rzepin). 

By³a to diecezja z najlepiej
ukonstytuowan¹ struktur¹
administracyjn¹ w œrednio-
wieczu, wyprzedzaj¹c¹ sw¹
organizacj¹ pozosta³e die-
cezje. Szko³y parafialne ist-
nia³y w 15 miejscowoœciach
(m.in. w Oœnie, czego po-
zosta³oœci¹ jest sala po bib-
liotece i szkole przy koœciele
parafialnym), ponadto miej-
skie liceum oraz szko³a
miejska dla dziewcz¹t we
Frankfurcie od roku 1329,
szko³a katedralna od 1390
w Funsterwalde oraz uni-
wersytet Viadrina za³o¿ony
w 1506 roku we Frankfurcie.
Istnia³a sieæ szpitali, za-
rz¹dzana przez gminy,
s³u¿¹ca lokalnym spo³ecz-
noœciom, oraz szpital bisku-
pi w Furstenwalde, do które-
go przyjmowano ludzi z
ca³ej diecezji.  Na przestrze-
ni od XIV do XVI wieku ist-
nia³o 13 szpitali w 7 miejs-
cowoœciach, 10 z nich mia³o
koœció³ lub kaplicê: Frank-
furt n. Odr¹ - 4 szpitale, Fur-
stenwalde i Muncheberg -
po 2 szpitale oraz po jed-
nym: Kostrzyn, Oœno Lubu-
skie, Sulêcin i Rzepin. 

Duszpasterstwo wspiera³y
zakony. Templariusze przy-
byli przed 1229 rokiem i
otrzymali dobra z nadania
Henryka I Brodatego i
za³o¿yli komturiê w
Chwarszczanach. W 1350
po ich kasacie dobra przejêli
Joannici. Komturie za³o¿yli
w Litzen i £agowie. Po 1426
przenieœli siedzibê balwiera-
tu brandenburskiego do
S³oñska. Ostatecznie prze-
szli na protestantyzm. Fran-
ciszkanie ok. 1253 osiedlili
siê we Frankfurcie, tam w la-
tach 1301-1324 zbudowali
klasztor wraz z koœcio³em
œw. Franciszka. Kartuzi ulo-
kowali siê na przedmieœciach
Frankfurtu w powsta³ym w la-
tach 1394-1404 klasztorze z
fundacji magistratu, cechów i
indywidualnych dobroczyñ-
ców. Klasztory Franciszka-
nów i Kartuzów zosta³y ska-
sowane w wyniku reformacji
w latach 1538-1541.  

DR MAREK GOLEMSKI

Fotografia dokumentu wystawionego w katedrze w Lubuszu
w 1236 r. Dokument został spisany według reguł ars dicta-
minis (sztuki diktamenu, tzn. ozdobnego stylu kancelaryjne-
go) obowiązujących w kancelarii biskupów lubuskich. Pod
dokumentem podwieszono na konopnych sznurkach (cum
filo canapis) pieczęcie, od lewej: biskupa lubuskiego
Henryka I, kapituły lubuskiej (z reliefem katedry) oraz kano-
ników, dziekana kapituły, kustosza i scholastyka.

Fo
t. 
Ar
ch
iw
um

Jubileusz 900-lecia 
Diecezji Lubuskiej 

Œwiêtowanie 900. rocznicy powstania na tych ziemiach polskiej diecezji przypomina o korzeniach tworzenia siê naszej

pañstwowoœci, która by³a i jest zwi¹zana z chrzeœcijañstwem.  

9.30 - wyk³ad p.t.
„900.rocznica powstania
biskupstwa lubuskiego”, dr
Marek  Golemski.           
10.00 - koncert  „Monodia
Caelestis” pod kierownictwem
Joanny Malczewskiej 
11.00 - Msza œw. Dziêkczynna
za dar istnienia biskupstwa
lubuskiego - przewodniczy abp
Wojciech Polak, Prymas Polski,
plac miejski wokó³ koœcio³a i
fontanny: 
12.30 - „Jarmark Lubuski”:
Fotografia dokumentu
wystawionego w katedrze w
Lubuszu w 1236 r. Dokument
zosta³ spisany wed³ug regu³ ars
dictaminis ( sztuki diktamenu,
tzn. ozdobnego stylu
kancelaryjnego) obowi¹zuj¹cych
w kancelarii biskupów lubuskich.
Pod dokumentem podwieszono
na konopnych sznurkach ( cum
filo canapis) pieczêcie, od lewej:
biskupa lubuskiego Henryka I,
kapitu³y lubuskiej ( z reliefem
katedry) oraz kanoników,
dziekana kapitu³y, kustosza i
scholastyka. rozpoczêty
wystrza³em armatnim,
podniesieniem barw
narodowych i odœpiewaniem
hymnu i „Bogurodzicy”, zespó³
„Viatores” i Chor¹giew Ziemi
Miêdzyrzeckiej,  prezentacja
lokalnych grup i zespo³ów
muzycznych, pokazy
sokolnictwa, warsztaty rzemios³
(œredniowiecznych) i degustacja
„œredniowiecznego” jad³a, pokaz
kowalstwa i walk rycerskich
(Grupy Rekonstrukcyjne),
wieczorny pokaz ogni,
zakoñczenie koncertem
religijnym (w formule Siewcy
Lednicy). Dla dzieci: zamki
dmuchane, tor gokartowy,
punkty ¿ywnoœciowe m.in. Ko³a
Gospodyñ Wiejskich, sma¿alnia
i inne atrakcje niespodzianki. 
Wydarzenie towarzysz¹ce -
koncert uwielbieniowy:
20.04.2024 r. - Koœció³ pw. œw.
Jakuba Ap.
Wp³aty wspieraj¹ce: Parafia
Rzymsko Katolicka pw. œw.
Jakuba Ap. w Oœnie Lubuskim,
ul. Ró¿ana 6, 69-220 Oœno
Lubuskie, konto: Bank
Spó³dzielczy w Oœnie Lubuskim
nr.  82 8369 0008 0000 0925
2000 0010, z dopiskiem: 900-
lecie Diecezji Lubuskiej.

Zapraszamy 11 maja 2024
roku do Oœna Lubuskiego

Program Obchodów 
11.05.2024 r.

W Ośnie Lubuskim, 
kościół pw. św. Jakuba 

Apostoła:


